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nyheter13
Hanna Fagerlund och Sabi-
na Schauman uppvaktade 
skolnämnden med en 
protestlista i går.

folk24
Dagens ålänning Agneta 
Andersson med taxarna 
Diesel och Kaxen ska 
gå på Condis.

åland 24 ikväll

Sportmagasinet gästas av IFK 
Mariehamns nya kommersiella 
chef Thomas Fonsell.

SPORT. Tolv hästar från tio gårdar på Åland 
fi ck i går fi nna sig i att päls rakades bort och 
ett chip åkte in i nacken. Det handlade om 
den årliga fölidentifi eringen som görs av 
Egentliga Finlands hästavelsförbund.

Varje år registreras cirka 5.000 hästar till 
centralorganisationen Hippos och efter god-
känd genomgång delas hästpass ut.

– Men det är inte bara föl, utan också im-
porterade hästar, säger Eeva Karvonen.

Nyan följde med till Saltvik och fi ck se att 
det inte alltid är helt lätt att få fatt föl som 
hellre står tätt intill mamma eller springer 
runt i hagen.

SIDAN 18

Motvillig. Islandshästfölet Leiknir käm-
par emot allt han kan, men Eeva Karvonen 
(skymd) och ägaren Linda Karlsson var 
starkare.  Foto: ANDREAS DIENERT

LUCIA. Nyan frågade varje luciakandidat vad 
just hon är bäst på 

– Rida och pyssla med hästar, blev svaret för 
Alva Pennanen. SIDAN 11

Alva är
lucia-
kandidat nr 4

folk13
Sofi e Forssell är med och arrang-
erar bröllops- och kalasmässan 
som ett slutarbete i skolan.

Leiknir gillar inte att granskas

NYHETER. Den unga mannen stal en bil 
vid flygfältet och körde till Hammarudda i 
västra Jomala där han satte eld på den. Se-
dan promenerade han till ett hus i närheten 
och stal en annan bil.

Ett vittne som följde efter honom såg 

hur han lämnade den bilen och försvann 
in i skogen. Polisens hundpatrull hittade 
tjuvens skor – men han höll sig undan tills 
dagen efter.

Polisen utreder också fem bilstölder på 
landsbygden, där tjuven eller tjuvarna gett 

sig ut på åkturer i bilar där ägarna lämnat 
nycklarna i startlåset. Flera av bilarna har 
sedan parkerats utanför husen där de stals 
– utan att ägarna märkt något.

SIDORNA 2-3

Yngling stal två bilar
och brände upp ena

NYHETER. I oktober har det inträffat tre 
allvarliga olyckor på tre olika vägbyggen på 
Åland. I en av olyckorna omkom en person 
och i de två andra förstördes bilarna men inga 
personer kom till skada. 

Siv Fogelström var nära att bli ihjälklämd 
av en stor vägmaskin i en av bilarna. Hon me-
nar att säkerheten och skyltningen på olycks-
platsen var under all kritik.

Kraven på miljösäkerhets- och yrkesutbild-
ning för dem som arbetar längs vägarna fi nns 
knappt på Åland.

Gustaf Sirén, vd för Åland schakt, arbetar 
för att kunskaperna bland de anställda ska 
förbättras. Men han tycker också att bilister-
na ska ta sitt ansvar. SIDORNA 4-5

Nära bli ihjälklämd
av stor vägmaskin

NYHETER. Dag Lindholm, verksamhetsle-
dare på Ålands sjöräddningssällskap är för-
bannad.

Gång på gång – senast vid olyckan i Fin-
ström i fredags då en fi skare omkom – har 
personal på sjöräddningscentralen i Åbo låtit 
bli att kalla in sjöräddningssällskapet.

– Vårt folk övar för att kunna hantera så-
dana situationer. Men när det händer – då 
får de inte ställa upp.

Nu kräver de åtgärder för att det inte skall 
hända igen.

SIDAN 3

Sjöräddare inte 
med när larm går

Fått nog. Dag Lindholm vill att sjörädd-
ningen på Åland skall få fl era chanser att visa 
vad den går för.  Foto: ANDREAS DIENERT

Minskad vinst för ÅAB
 NYHETER. Ålandsbankens rörelsevinst har 
minskat med 20 procent visar delårsrappor-
ten, men in- och utlåningen ökar. Vd Peter 
Wiklöf håller sig försiktigt optimistisk till ut-
vecklingen och säger att banken står på sta-
dig grund än så länge. Inom oktober månad 
fi ck banken 800 nya kunder, huvudsakligen 
i riket.

SIDAN 12
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Stölddramat inträffade i Ham-
marudda i västra Jomala på fre-
dagskvällen.

Mannen, som är drygt 20 år 
och bosatt på Åland, hade stulit 
en Volkswagen Bora från par-
keringsplatsen vid fl ygfältet.

Ägaren larmade polisen när 
han upptäckte stölden. Polisen 
fi ck också en annan anmälan 
per telefon – någon hade sett 
en utbrunnen personbil på 
Hamnöravägen i Hammarud-
da.

Det var den stulna VWn.
Nästan samtidigt såg boende 

på en gård cirka 700 meter från 
den utbrända bilen hur nå-
gon körde iväg med en Isuzu 
pickup-bil som parkerats, med 
nycklarna i, utanför huset.

En av familjemedlemmarna 
satte sig i familjens andra bil 
och följde efter. Biltjuven körde 
cirka 400 meter längs Marängs-
vägen, som är en återvändsväg, 
innan han lämnade bilen vid 
vägkanten och försvann in i sko-
gen.

Vid det här laget var polisen 
på väg. En hundpatrull kom till 
platsen och fi ck upp spår efter 
biltjuven. Patrullen hittade man-
nens skor, som han hade tagit 
av sig eller tappat, inne i skogen. 
Men där tog spåren slut.

Barfota på landsväg
Dagen efter fi ck polisen tips om 
att en barfota man gick längs 
landsvägen i Gottby. Polisen 
ryckte ut och kunde gripa ho-
nom utan dramatik.

Mannen tillbringade gårda-
gen hos polisen. Han fi nns inte 
i polisens register sedan tidigare 
och kommissarie Olof Lindqvist 
vet inte varför han stal bilarna.

– Men han har gjort vissa 
medgivanden.

Mannen var så berusad på 
fredagskvällen att polisen räk-
nar det som grovt rattfylleri. 
Bilbranden räknas som grov 
skadegörelse på personbil.

PATRIK DAHLBLOM
patrik.dahlblom@nyan.ax

Tjuv satte bilen i b

Utbränt stöldgods.. Personbilen som stals på fl ygfältets parkeringsplats eldades upp i Hammarudda.  

Först satte mannen en 
stulen bil i brand.

Sedan stal han en annan 
bil från en gård i närheten. 
Men när han blev förföljd 
lämnade han bilen och 
fl ydde in i skogen undan 
polisens hundpatrull.

Någon ”lånar” olåsta bilar
Fem fall på sex dagar

De fem stölderna som inträf-
fat under perioden 17 till 22 
oktober har några saker ge-
mensamt.
� Bilarna har stått utanför 
bostäder på landsbygden.
� De har varit olåsta och 

nycklarna har suttit i start-
låset.
� Stölderna har skett nat-
tetid utan att ägarna märkt 
något.
� Det verkar som om tjuven 
eller tjuvarna mest varit ute 
efter att provköra bilarna. 
Tre av bilarna parkerades 
utanför ägarnas bostäder 
senare på nätterna. En bil 
hamnade i diket en bit från 
ägarens hus och fi ck mindre 
skador. Möjligen försökte 
biltjuven eller tjuvarna backa 
upp ur diket innan man gav 
upp.

Polisen vill inte spekulera 

offentligt om vem eller vilka 
tjuvarna är.

– Det är väldigt svårt att 
säga något bestämt. Man kan 
bara gissa att det är samma 
person, eller samma perso-
ner, som stulit alla bilar, sä-
ger kommissarie Olof Lind-
qvist.

Och någon av dem kan 
ha lokalkännedom, tillägger 
han.

– Mycket tyder på att det 
fi nns ett sug att pröva på att 
köra bil. Men vi vet inte om 
föraren är i körkortsåldern. 
Unga förare kan utsätta sig 
själva och andra för faror. 

Olyckor kan till och med få 
dödlig utgång.

Vill ha tips
Att en tjuv lyckas ta en bil 
och återlämna den utan att 
ägaren märker något är inte 
konstigt.

– Folk sover ju på nätterna. 
Och moderna bilar har inte 
så mycket ljud.

Han tror att allmänheten 
kan ha tips som är värdefulla 
för polisen. Och det bästa 
sättet att skydda sig är en-
kelt.

– Fast vi bor i en trygg del 
av världen är det skäl att ta 

bilnycklarna ur låset, obe-
roende av om man har bilen 
i staden eller vid stugan i 
Brändö. Frestelsen kan vara 

stor om någon ser att bilen 
är olåst.

PATRIK DAHLBLOM
patrik.dahlblom@nyan.ax

En stöldvåg har svept 
över den åländska lands-
bygden den senaste 
veckan.

Flera bilar som lämnats 
olåsta med nycklarna 
i har körts och sedan 
parkerats på det ställe 
där tjuven eller tjuvarna 
tog dem.

Lås bilen. Det enkla rådet gäller oberoende av om man bor i 
staden eller i skärgården. Foto: ERKKI SANTAMALA.
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Inom loppet av mindre än 
en månad har det skett tre 
olyckor mellan personbilar 
och maskiner vid vägbyggen. 
I två av fallen, ett vid Nab-
ben och ett vid korsningen 
Askuddsvägen-Lemlandsvä-
gen förstördes endast fordo-
nen och inga personer kom 
till skada.

Men vid en olycka i Sund 
för cirka tre veckor sedan 
omkom en person som kör-
de rakt in i en stillastående 
grävmaskin. Den olyckan 
utreder polisen fortfaran-
de och enligt polisen Peter 
Blomberg tyder mycket på 
att stark sol bländade föra-
ren.

Polisen utesluter dock inte 
att brister vid vägarbetet 
ligger bakom. Sedan dödso-
lyckan inträffade har också 
landskapets trafikavdelning 
förbättrat säkerheten vid 
vägbygget i Sund 

Finland ligger efter
Och just krav på yrkes- och 
säkerhetsutbildning vid 
vägbyggen är en bristvara 
på Åland. I Finland ställs 
det inga krav på utbildning 
för att köra maskiner som 
till exempel grävmaskiner 
vid vägbyggen, till skillnad 
från de andra nordiska län-
derna. Där är det dock inte 
under bestämmelse från 
stat eller myndigheter som 
det sker utan det är arbets-
givaren, facket och upp-
dragsgivaren som kräver 
att intyg finns.

Stig Janson, vägingenjör 
vid landskapets trafikavdel-
ning som upphandlar väg-
arbeten åt landskapet och 
kommunerna, är medveten 
om att bristerna är stora 
och att fler borde vara utbil-
dade.

– Självklart kan säkerhe-
ten bli mycket bättre. Den 
är inte tillräcklig och man 

borde ställa högre krav, sä-
ger han.

Införde böter
 I slutet av 1990-talet införde 
Stig Janson ”arbete på väg”. 
En kurs om säkerheten för 
dem som jobbar vid vägar-
beten och om säkerheten för 
bilisterna. Den kursen hålls 
fortfarande men bara vart-
annat år.

– Vid upphandling kräver 
vi att hälften av alla på ar-
betsplatsen ska ha gått kur-
sen och kunna visa intyg på 
det. Att kräva att alla ska ha 
gått utbildningen är sådant 
som får ske efterhand, säger 
Stig Jansson.

För de som inte följer sä-
kerhetsreglerna som lärs ut 
i ”arbete på väg”, som till 
exempel tydlig skyltning, får 
böter.

– Vi märkte att många som 
har gått kursen slarvar rejält. 
Därför gör vi oannonserade 
kontroller på vägarbetsplat-
serna för att säkerställa kva-
litén. Det är tydligt att peng-
ar talar för när vi införde 
böter såg vi skillnad direkt, 
säger Jansson.

Få utbildningsmöjligheter
Annars är initiativen till för-
ändring få, och utbildnings-
möjligheterna på Åland 
är begränsade. Endast på 
Ålands lantbruksskola an-
ordnas det varje år en kurs. 
Det sker i samarbete med 
Ålands Schakt Ab, en av få 
entreprenör som arbetar för 
att utbilda sin personal.

Magnus Andersson, sam-
ordnare och maskintekniker 
på Upplands-Brogymnasiet, 
har vid fem tillfällen under-
visat vid lantbruksskolan.

– Den kursen ska ses som 
ett steg i rätt riktning. Tills 
skillnad från i Sverige har 
ålänningarna mer maskin-
vana med sig i grunden tack 
vare mycket jordbruk. Men 
med det sagt så är det klart 
att det borde krävas mer 
från arbetsgivare och upp-
dragsgivare när det gäller 
både säkerhet och krav, sä-
ger han.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 469

Tre olyckor på kort tid 
Tre olyckor vid vägbyggen 
på kort tid. En med dödlig 
utgång.

Kraven på säkerhets- 
och yrkesutbildad perso-
nal på vägarbetsplatserna 
på Åland är minimala.

Men trots bristerna fi nns 
det få åtgärder att ta till.

Senaste olyckan. Bakdelen på en grävmaskin körde rakt in i vindrutan på en personbil vid vägbygget vid Nabben i början av 
uppfyllde alla säkerhetskraven. Bilisten hävdar det motsatta, och ärendet utreds nu av polisen. 

Utifrån ett gemensamt EG-
direktiv ställs nu högre 
krav på yrkeskompetens 
för förare av gods- och per-
sontransporter som kräver 
behörigheterna C/CE och 
D/DE. Syftet med den la-
gen är att höja kompetensen 
inom områdena trafiksäker-
het, arbetsmiljö och sociala 
frågor men också för att öka 
statusen för föraryrket.

Kraven på utbildning och 
yrkeskompetensbevis för 
förare av persontransporter 
med buss infördes den 10 

september 2008. 
Från och med den 10 sep-

tember 2009 införs de kraven 
på förare av godstransporter 
med tung lastbil.

Den grundläggande kom-
petensen för yrkeskompe-
tensbeviset kan föraren få 
genom en kompletterande 
grundutbildning respektive 
fortbildning.

De förare som redan har 
behörighet för tunga fordon 
behöver dock inte gå grund-
utbildningen när kraven in-
förs.

Men därefter måste alla 
förare gå fortbildning vart 
femte år för att behålla sitt 
yrkeskompetensbevis och 
för att upprätthålla sin yr-
keskompetens.

Det finns inga beslut på 
att några liknande krav ska 
genomföras för övriga ma-
skiner som till exempel gräv-
skopor. (mn)

Ny lag – men inte för alla fordon
I september 2008 trädde 
en ny lag i kraft inom EU 
om krav på yrkeskompe-
tens för busschaufförer.

I september nästa år 
träder en likadan in för 
lastbilschaufförer. 

Men det fi nns ingen 
sådan planerad för övriga 
maskinförare.

Vid en olycka mellan en 
dumper och en personbil i 
korsningen Askuddsvägen-
Lemlandsvägen för cirka tre 
veckor sedan utreddes skuld-
frågan direkt på plats. Enligt 
båda parter var den självklar 
och maskinföraren, som ar-
betar för Ålands Schakt Ab, 
dömdes för äventyrande av 
trafi ksäkerheten och fi ck tio 
dagsböter.

För en vecka sedan skedde 
en annan olycka vid ett väg-
bygge mellan en personbil och 

en grävmaskin vid Nabben. 
Det var under samma entre-
prenör men till skillnad från 
den första olyckan hävdar 
Ålands schakt att skuldfrågan 
vid den här olyckan inte var 
deras utan att de följde alla 
säkerhetsregler. Ärendet ut-
reds nu därför fortfarande av 
polisen.

Bilister bryr sig inte
Gustaf Sirén, vd för Ålands 
schakt, menar att olyckorna 
inte enbart handlar om dålig 
utbildning bland de anställda 
och om att det fi nns brister i 
säkerheten för allmänheten 
och bilisterna.

Enligt honom är det stora 
problemet att bilisterna inte 
respekterar den begränsade 
hastigheten, den begränsade 
framkomligheten eller är upp-
märksamma på skyltar.

– Man ska komma i håg att 
de som arbetar längs med vä-
gen faktisk gör det med livet 

som insats. Det är som det 
växer ut horn i pannan på 
bilisterna när de kommer till 
vägbyggen. Det är precis som 
att de tror att det är vägarbe-
tarnas fel att vägen byggs om, 
säger han.

Enligt honom är den vanli-
gaste olycksorsaken att bilis-
terna är stressade och har för 
bråttom.

– Vi har även provat med 
trafi kljus för att höja säkerhe-
ten, men inte ens det hjälper 
för då kör folk mot rött, säger 
han.

Jobbar aktivt
Men Sirén jobbar också aktivt 
mot bristen på krav på dem 
själva. Som ordförande i den 
åländska avdelningen av In-
fra, den fi nska bransch- och 
arbetsgivarorganisationen för 
maskinentreprenörer, försö-
ker han få till stånd en föränd-
ring så att förarbevis ska bli 
ett krav.

Han försöker ta sitt ansvar 
genom att i samarbete med 
Ålands lantbruksskola an-
ordna en kurs för att lära de 
anställda mer om arbetsmiljö, 
säkerhet och fordonsteknik.

I Finland fi nns det inga krav 
på vem som får köra maski-
nerna vid ett vägbygge, med 
undantag för till exempel last-
bilar som kräver C-körkort. 
Inte heller på Åland fi nns det 
något som liknar yrkesbevis.

– Jag skulle gärna se förar-
bevis, det skulle verkligen inte 
skada. Men till skillnad från 
de andra nordiska länderna är 
intresset att få igenom något 
sådant i Finland obefi ntligt. I 
stort sett ställs det inga krav 
på varken kunskap eller ålder. 
Kan man ta sig upp i fordonet 
får man köra det, säger Gustaf 
Sirén.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 469

Maskinentreprenör efterlyser hårdare regler men också att 

”Kan man ta sig upp i fordonet får  
Två olyckor har inträffat 
på Ålands schakt ab:s 
vägbyggen på tre veckor. 
Detta trots att företagets 
vd Gustaf Sirén är en känd 
förespråkare för högre 
säkerhet och införande av 
förarbevis.

– Ansvaret är inte bara 
vårat. Tar bilisterna sitt blir 
det säkrare för alla, säger 
han.
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vid vägbyggen

förra veckan. Byggentreprenören hävdar att de är oskyldiga och 
  Foto: ANDREAS DIENERT

Bilturen till jobbet en mor-
gon för cirka tre veckor sedan 
är något Siv Fogelström och 
Ulla-Lena Newton sent ska 
glömma.

I korsningen Askuddsvägen-
Lemlandsvägen i Mariehamn 
var de i färd med att svänga ut 
på Lemlandsvägen. Men det 
är mitt i rusningstrafi ken och 
de blir stående vid ett väg-
arbete i väntan på att kunna 
köra. Då plötsligt kraschar det 
till och en dumper backar rakt 
in i bilen. 

Bilen till skroten
– Vi började skrika, men fi ck 
ingen reaktion från föraren 
i fordonet. Plötsligt kommer 
någonting in genom rutan på 
passagerarsidan där jag sitter. 
Jag skriker då till Ulla-Lena 
(Newton) att vi måste ut ge-
nom hennes sida, men hon 
skriker att hon sitter fast, tro-
ligen av chock, säger Siv Fo-
gelström, som fi ck fullt med 
glassplitter över sig.

– Då lyfts bilen upp och ska-
kas om och det kändes som 
vi skulle välta över på sidan. 
Först då märker föraren i 
fordonet att vi är där och då 
stannar han, säger Ulla-Lena 
Newton.

Bilen blev ordentligt intryck 
och sned på ena sidan och 
skadorna så stora att bilen 
inte gick att reparera.

– Då var det ändå en Volvo 
vi körde, som tur är. Hade det 
varit en mindre bil kunde det 
ha gått betydligt värre, säger 
Fogelström.

Dagsböter
Polisen kom till platsen men 
eftersom ingen person kom 
till skada valde de att direkt 
utdela tio dagsböter till dum-
perföraren för äventyrande av 
trafi ken. Det ska påpekas att 
personen som körde dumpern 
innehar c-körkort vilket krävs 
för det fordonet.

Polisen var därefter färdig 
med sin utredning, vilket för-
vånar Siv Fogelström. Hon 
och Ulla-Lena Newton häv-
dar nämligen att det var dåligt 

skyltat och oorganiserat vid 
vägbygget.

Åland schakt ab som utförde 
arbetet menar dock att olyck-
an orsakades av en anställds 
brist på uppmärksamhet, vil-
ket han också bötfälldes för. 
Stig Janson, vägingenjör på 
landskapet, kände inte till 
att olyckan inträffat, och har 
därför inte besökt vägbygget 
efter olyckstillfället för att yt-
terligare kontrollera att säker-
hetskraven var uppfyllda.

Siv Fogelström fi ck upp-
fattningen av polisen att en 
ordentlig utredning skulle 
inledas, och undrar nu varför 
inget större ansvar tas vid väg-
arbeten, och hur säkerheten 
får fortsätta vara så dåligt.

– Jag tycker att det är för 
jäkligt. Min åsikt är att vägen 
borde varit avstängd. Vi höll 
på att bli ihjälklämda. Vad 
mer ska egentligen behöva 
hända innan någon gör nå-
got?, säger hon.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 469

Räddade i sista stund
– Vi höll på att bli ihjäl-
klämda. Vad mer ska 
egentligen behöva hända 
innan någon gör något?

Det undrar Siv Fogel-
ström, passagerare i en 
olycka vid vägarbetet i 
korsningen Askuddsvägen 
i början av oktober.

Utdömd. Båda rutorna på passagerarsidan krossades och 
bakdörren trycktes in. Bilen lyftes upp av dumpern och skakades 
om så den nästan välte över på sidan. Skadorna under blev då så 
omfattande att det inte var värt att reparera bilen. 
 Foto: ERKKI SANTAMAALA

Passagerare. Siv Fogel-
ström satt i passagerarsätet när 
dumpern backade in i bilen. 
Strax därefter krossades rutan 
brevid henne och hon fi ck glas-
splitter över sig. I panik försökte 
hon och föraren då ta sig ur 
bilen på andra sidan.

Liknande fordon. Ett 
fordon av dumpertypen var det 
som backade rakt in i bilen vid 
olyckan i korsningen Askudds-
vägen/Lemlandsvägen.
  Foto: STEFAN ÖHBERG

  bilisterna tar sitt ansvar

 man köra det”

Vill införa krav. Gustaf Sirén, vd för Ålands schakt ab, 
tycker att säkerhets- och kompetenskraven är för lågt ställda, och 
jobbar genom sin position som ordförande på Åland i branschor-
ganisationen Infra för att få se en förbättring. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Två veckor efter att Marja 
Hietanen tog över Kökarbo-
den i våras meddelade Kesko 
att hon inte fi ck sälja Pirkka- 
och Euroshopperprodukter 
längre och att butiken inte fi ck 
ingå i Plussakortssystemet.

– Jag visste inte om det när 
jag tog över. Det kom som en 
överraskning. Nu har vi förlo-
rat kunder. 

Hietanen hör av sig till Nya 
Ålands redaktion efter att ha 
läst artikeln om Minimarkets 
öde. Nyan berättade förra 
veckan att Keskos krav på bli-
vande K-köpmän har hårdnat, 
och när små butiker byter äga-
re anses de inte längre passa 
in i kedjan. K-Extra butikerna 
ska ha en yta på 150 till 200 
kvadratmeter eller väldigt 
mycket kunder för att fortsätt-
ningsvis få ingå i kedjan.

– Kesko är så stort och 
starkt, och de kan bestämma 
om de vill döda de små buti-
kerna helt och hållet. Jag tyck-
er att det är ganska konstigt, 
min affär här ute i skärgården 
stör ju inte någon stor butik 
som till exempel Kantarellen. 
Jag tycker att det är dålig po-
litik från Keskos sida, säger 
Hietanen.

Kontaktade Kesko
Under måndagen kontaktade 
Hietanen Olli Setänen, områ-
deschef på Kesko.

– Han sa att de kanske be-
höver fundera på saken på 
nytt. Jag hoppas att vi får till-
baka produkterna och plus-
sakortsystemet, annars vet jag 
inte om det lönar sig att driva 
butiken vidare.

Vad gäller Minimarket har 
Kesko bestämt sig för att göra 
en ny prövning av ansökan. 

– Det tar ungefär en vecka, 
sedan vet vi mer om hur det 
blir, säger Setänen.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Keskobeslut hotar
även Kökarboden

Väntar på besked. Under veckan ska Kesko ta upp 
Minimarket till diskussion. Saken gäller om affären fortsättningsvis 
ska få sälja Pirkka- och Euroshopperprodukter samt ingå i Plus-
sakortssystemet.  Foto: STEFAN ÖHBERG

Malins livs, Minimarket, 
och nu Kökarboden.

Listan över åländska 
småbutiker som drabbas 
av Keskos principer växer 
sig allt längre.

I måndags började man riva 
det gamla missbrukarboendet 
Alhyddan i Mariehamn. Hu-
set har stått tomt i fl era må-
nader och nu river man det. 
Mellan tre och fyra personer 
bodde tidigare i huset, och de 
som senast bott där har nu fått 
annat boende i stan.

Ska det byggas något 
annat på platsen?

– Nej, det fi nns inget annat 
planerat just nu, säger stadens 
fastighetsdisponent Klas Se-
gerström. 

Efter att en inneboende avled 
i en brand förra hösten föreslog 
stadens socialnämnd i våras att 
Alhyddan skulle rivas. Man fö-
reslog också att Parkgatan 24 
skulle säljas och att stan istället 
skulle satsa på nytt boende för 
åtminstone tolv personer med 
missbruksproblem.

– En grupp har tittat på oli-
ka möjliga tomter. Nu ligger 
ärendet hos Bjarne Pettersson 
(stadsdirektör i Mariehamn 
reds.anm.), så det blir en bud-
getfråga, säger stadens socialdi-
rektör Susanne Lehtinen.

Så det byggs inget för-
rän nästa år?

– Om ens då. 

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Nu rivs Alhyddan
Snart ett minne blott. Det gamla missbrukarboendet 
Alhyddan rivs under veckan.  Foto: ANDREAS DIENERT

Under veckan rivs det 
gamla missbrukarboen-
det Alhyddan. Något nytt 
missbrukarboende kom-
mer dock inte att byggas 
inom den närmaste tiden.
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SIMON

Dagens namn

Kom ihåg

Dop Gratulerar 75 år

Gratulerar 80 år

Gratulerar 85 år

Döda

   TACK

   GUDSTJÄNSTER

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax

Telefon: 528 451

SUND 
VÅRDÖ

Allhelgonaafton 31.10 

Mässa med ljuständning 
i Vårdö kyrka kl. 20.00. 
Jon Lindeman, Katrin 
Gwardak.

Kyrktaxi kan beställas via
Jon Lindeman senast tors-
dag  30.10  tel 040 0951734.

Alla helgons dag 1.11

Högmässa med ljuständ-
ning i Sunds kyrka kl 
11.00. Juanita Fagerholm-
Urch, Katrin Gwardak och 
kyrkokören. 

Kyrktaxi kan beställas 
senast kl 12.00 på fredag 
31.10  tel: 43 930.

Hjärtligt

TACK
för den fina 

uppvaktningen
på min 90-årsdag.

Unto Lindberg

Jonathan August Emanuel Sö-
derström döptes lördagen den 
25 oktober i församlingshem-
met i Lemland Söderby. Han 
är son till Erika Lindqvist och 
Conny Söderström från Ma-
riehamn. Dopet förrättades av 
kyrkoherde Benny Andersson. 

Tim Erik Göran Toivoinen döp-
tes lördagen den 25 oktober 
Finströms kyrka. Han är son till 
Therese Gustavsson och Tho-
mas Toivonen i Godby. Dopet 
förrättades av kaplan Heikki 
Turakka.

Petra Maria Kudjoi döptes 
lördagen den 25 oktober i Fin-
ströms kyrka. Han är son till 
Monika Löfman och Mikael 
Kudjoi i Finström Bamböle. 
Dopet förrättades av kaplan 
Heikki Turakka.

Oliver Harry Alexander Pet-
tersson döptes lördagen den 
25 oktober i S:t Olofs kyrka i 
Jomala. Föräldrar är Karina 
Ingeborg Danielsson och Tom 
Torvald Pettersson. Dopet för-
rättades av kyrkoherde Jan-Erik 
Karlström.

Lina Jenny Erica Strand döp-
tes söndagen den 26 oktober i 
S:t Olofs kyrka i Jomala. Hon 
är dotter till Sabina Micaela och 
Erik Oscar Strand. Dopförrät-
tare var församlingspastor Ka-
rin Sandholm.

Milo Erik Jansson döptes sön-
dagen den 26 oktober i S.t Olofs 
kyrka i Jomala. Föräldrar är 
Marika Eleonor Österlund och 
Kim Robert Jansson. Dopet 
förrättades av församlingspas-
tor Karin Sandholm.

ARTHUR 
ÖHBERG
Namn: Arthur Öhberg.
Född: 31 oktober 1923 i Jomala.
Bor: på Idrottsgatan i Marie-
hamn.
Yrke: pensionerad snickare.
Familj: hustrun Greta-Lisa, 
barnen Agnetha, Gunilla, Gott-
frid och Stefan med familjer.
Födelsedagen: fi ras med familjen.

SINIKKA 
WARTIAINEN
Namn: Hilkka Sinikka Warti-
ainen.
Född: den 31 oktober 1933 på 
Karelska näset.
Bor: i Föglö Sonboda.
Familj: man Tenho, barnen 
Heidi och Soile, barnbarnen 
David, Hanna och Sigrid.
Födelsedagen: fi rar med fa-
miljen. All uppvaktning un-
danbedes vänligen.

GUNNEL
SUNDBERG
Namn: Gunnel Inger Louise 
Sundberg, född Mattsson.
Född: den 1 november 1928 i 
Geta.
Bor: i Geta Labbnäs.
Yrke: pensionerad bondvär-
dinna.
Intressen: handarbete och 
barnbarnsbarnen ligger henne 
varmt om hjärtat.
Familj: barnen Marie-Louise, 
Jan och Dorita med familjer. 
Där ingår nio barnbarn och 
fem barnbarnsbarn.
Födelsedagen: ”Mina barn 
överraskade mig genom att 
ordna en mottagning på 
Soltuna för släkt och vänner 
klockan 14-17 på födelseda-
gen,” berättar jubilaren.

MARGIT
ENGLUND
Den 20 oktober avled Margit 
Viola Englund i Mariehamn. 
Hon var född den 17 septem-
ber 1908 i Vårdö Grundsun-
da.

Nya Åland berättade om 
Margit Englund och hennes 
liv den 13 september i år i 
samband med hennes 100-års-
dag. 

Sörjande är brodern Klas 
och syskonbarn med familjer.

HENRIK 
BERGROTH
Fredagen den 17 oktober 
avled pensionerade för-
säljningschefen Henrik 
Bergroth i Mariehamn efter 
en längre tids sjukdom. Han 
var född den 30 januari 1921 
i Helsingfors och växte upp 
på familjens lantgård, Sandö 
gård i Kimito.

På gården bodde föräld-
rarna med sina tre söner, 
lärarinna och tjänstefolk. 
Henrik Bergroth gick i gym-
nasium i Helsingfors och 
kallades omedelbart efter 
skolgången till värnplikt, där 
han utbildade sig till flygare. 
Kriget rasade och han deltog 
under krigets slutskede 1943-
44 som spaningsflygare över 
de ryska krigsområdena.

Efter kriget utbildade han 
sig i Åbo till agrolog med 
tanke på ett övertagande av 
fädernegården.

Han gifte sig 1944 men 
levde frånskild sedan 1946. 
Efter några års arbete på 
gården tog han 1950 an-
ställning på bilimportfirman 
Oy Ford Ab och flyttade till 
Helsingfors.

Han började som traktor-
försäljare och avancerade 
småningom till försäljnings-
chef för bilförsäljningen. 
Arbetet medförde mycket 
resande både inom landet 
och utomlands och på friti-
den kopplade han av med att 
hålla fädernegården i skick.

Efter pensioneringen 1985 
flyttade han till Mariehamn 
och kom därmed närmare 
sonen med familj.

Att sköta gården i Kimito 
blev snabbt övermäktigt, 
varför han tog det svåra be-
slutet att sälja gården. I stäl-
let köpte han en vacker tomt 
i Föglö Skogboda där han 
byggde ett nytt hus.

Detta hus med omgivning-
ar blev därefter hans stora 
intresse vilka han vårdade yt-
terst noga.

Henrik Bergroth ägnade 
sig mycket åt barnbarnen och 
hade goda vänner i sin pensio-
närsförening och bland krigs-
veteranerna. Särskilt krigsfl y-
garklubben Pilvenveikot låg 
honom varmt om hjärtat.

Han var i god fysisk form 
tills för tre år sedan då han 
insjuknade. Han bodde 
hemma tills krafterna tröt 
och därefter de fyra sista 
månaderna på Gullåsen.

Närmast sörjande är sonen 
Olof och barnbarnen med 
familjer.

Döda

Vixit, dum vixit, laetus.
(Han levde glad så länge han 

levde.)
 Georg Stiernhielm

Förlåt att jag inte reser på mig.
 Ernest Hemingway

Här ligger Simon Spies och biter 
i gräset.

 Simon Spies

Här under är askan av en man 
som hade vanan

att skjuta allt till morgondagen.
Dock bättrade han sig på sitt 

yttersta 
och dog verkligen den 31 ja-

nuari 1972.
 Fritiof Nilsson Piraten

Mycket mörk och med stora 
ögon

klädd i resdräkt när hon för-
svann.

Hjalmar Gullberg skriver 
om Karin Boye

Sätt dig vid min grav en stund.
Där är så tyst och ensamt.
Tala till mig vänligt stilla
som till en, som ej kan svara.
Mig förunnades det ofattbara
att som människa
få leva några år på jorden.
Gläd dig du, som än ser solen.
 Verner von Heidenstam 

Må de gamla få ro.
Må de trötta få frid.
Må det växa grönt gräs
omkring gravarnas kors.

Må det blåsa god vind.
Må det falla vit snö.
Må det glömskas.
 Helmer Grundström

Om du frågar efter hans verk, se 
dig omkring.

 Erik Johan Ljungberg

Från anonyma källor:
Här hvilar en annan.

Bäst före... och så dödsdatum.

Hon hade gärna levt längre, men 
kunde inte.

På hypokondrikerns gravsten:
Jag sa ju att jag var sjuk!

Det här går alldeles över mitt hu-
vud.

På det hela taget skulle jag hellre 
vilja vara i Philadelphia.

Störst av allt är kärleken.

Jag ville sitta på en pinne
i ert goda minne
...men jag har ju trillat av pinn.

Golgatavandringen på legobitar 
är över

Här vilar en konditionalisälskan-
de dam. Vore hon bara inte död 
skulle hon hålla med.

Lotta kom tillbaka!
Jag kan inte hitta mina glasö-

gon!

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Här hvilar en annan

Betänk dig egen bortgång... Det man vill att det ska stå på ens egen gravsten kan visa 
synen man har på hela livet. Här tre förslag till texter hittade på internet.  Montage: MONICA FOGELSTRÖM

Vad ska det stå på din 
gravsten?

Fundera över det en 
stund – och hitta mening-
en med livet.

Vi sökte på internet ge-
nom att googla på ”grav-
skrift” och fann följande. 
En del av dessa gravskrif-
ter är skrivna av kända 
personer och fi nns faktiskt 
på gravar. Andra är på-
komna bara på skoj.

��  Alopecigruppen: Bowling 
onsdag 5.11 kl 19.30 i Idrottsgår-
den. Ta gärna med familj och/eller 
vänner. Minst tre anmälda – an-
nars vanlig träff på HandiCampen. 
Frågor och anmälan till HandiCam-
pen på tfn. 527 360 eller e-post 
info@handicampen.ax senast 
måndag 3.11 före kl 15. Välkommen!

��  Autism- och aspergergrup-
pen: Träff onsdag 5.11 kl 18.30 vid 
Specialfritidshemmet Orion, Ask-
uddsvägen 28 i Mariehamn. Frågor 
och anmälan på tfn. 22 388 kl 9-15. 
Välkommen!

��  Epilepsigruppen: Träff 
onsdag 5.11 kl 18.00 på HandiCam-
pen (aulan), Skarpansvägen 30 i 
Mariehamn. Fika och pratstund. 
Hjärtligt välkommen!

��  Mariagårdens syförening: 
Onsdag 29.10 kl 13.00 träffas vi hos 

Etel Bamberg i Syllöda. Godby mis-
sionssyförening gästar oss.

��  Mariehamns Marthaförening: 
Månadsmöte tisdag 4.1l kl 18.00 i 
Villa Carita (OBS tiden ) Tema: Vi 
diskuterar krukväxter, Henrik Blom-
berg medverkar. Styrelsen träffas 
kl.17.00. Ingång från gårdssidan. 
Nya och gamla  medlemmar varmt 
välkomna.

��  MS-gruppen: Träff onsdag 
5.11 kl 18.30 på HandiCampen 
(aulan), Skarpansvägen 30 i Marie-
hamn. Fika och pratstund. Hjärtligt 
välkommen!

��  Vårt Hjärta/Strokegruppen: 
Välkommen på föreläsning och 
diskussion torsdag 30.10 kl 19.00 i 
Handicampen, Skarpansv. 30, med 
familjeterapeut Beryl Fagerlund på 
temat ”Livet efter Stroke”, omgiv-
ningens oförstående reaktioner och 

de närståendes förändrade situation. 
Välkomna också familjemedlemmar 
och vänner!

��  Zhineng qigong: Grundkurs i 
Shenxin qigong 15-16.11. För frågor 
och information ring Sonja 17 889 
eller Bitta 0457 342 19 27.

��  Ålands reumaförening: 
Månadsmöte torsdag 30.10 kl 18.30 
på Röda Korsgården. Vi får besök 
av Gun LIngberth och Gunilla Göran 
från Reumatikerföreningen i Stock-
holm och Lasse Fredrikson sjunger 
och spelar för oss. Välkomna.

��  Ålands synskadade: Kom 
ihåg att anmäla er till förbundets 
FSS höstmöte 22-23.11 i Valkea-
koski. Deltagaravgift 50e inkl. resa, 
kost och logi, enkelrumstillägg 25e. 
Anmälan senast onsdag 29.10. till 
org.sekreterare Jan-Erik Berglund, 
telefon 527 365 eller 0457 342 5337.

Ring och tipsa!
0457-313 4444
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OBS! Det händer

Vardagar 10-19.
Lördag Söndag 11-16
tel. 17 570 fax 17 581 Lövuddsvägen, Möckelö

Vi har inte bara möbler och mattor –
480 korgar fulla med varor för 1,50/st

–Vinn med Nya Åland

www.nyan.ax

Du har väll inte glömt bort att ta chansen att 
vinna fi na presentkort på 50€ i vår hösttävling. 
Se Nya Åland fredag 24.10. Svarskupong fi nns 
även på vår hemsida www.nyan.ax.
Svarskupongen vill vi ha oss tillhanda senast 
måndag 3 november. Vinnarna publiceras i 
Nya Åland onsdagen den 3 november.

Lycka till!

HÖSTTÄVLINGEnligt uppgift är detta en tidig 
variant at Mariehamn kyrko-
kör. Går det ännu att utröna 
vem som är vem? Låt ”blind-
kartan” hjälpa till.

Och vilken är platsen? Al-

tartavlan bakom kören liknar 
den som i dag fi nns i S:t Mår-
tens kyrka i Mariehamn. Men 
nej. Där är man inte.

Etnolog Chatarina Lönn-
roth-Sundman vid Ålands 
museum tar emot upplysning-
ar om bilden.

Hon nås på telefon 25 428 
eller 040 556 59 84 eller med 
e-post: chatarina.lonnroth-
sundman@regeringen.ax (ka-f)

Nu gäller det för alla lä-
sare att putsa förstorings-
glaset och skärpa minnet. 

Vilka sjunger i kören? 
Och var är man?

Sångkör från förr. Vilka var med i Mariehamns kyrkokör? 
Och var sjöng man?  Foto: ÅLANDS MUSEUM/ FOLKE ROSTÉN

Blindkarta: MONICA FOGELSTRÖM

TISDAG 28.10
BIO
� �  Bio Savoy kl 18.00.  
Wall-E. T. Filmen får fyra stjärnor 
av Nyans recensent.
� �  Bio Savoy kl 20.00.  Max 
Payne. F-15/13. Filmen får tre 
stjärnor av Nyans recensent.

INFO
� �  Lagtingets auditorium 
kl 18.30. Landskapsregering-
ens tjänstemän informerar om 
Miljövänlig energi. Information 
om landskapsregeringens 
stöd för byte av värmesystem i 
egnahemshus och fl erbostads-
hus.

MUSEIGUIDNING
� �  Ålands museum kl 
12.00. ”I Nicholas Delins 
fotspår.”

MÖTEN KRING KONST
� �  Ålands konstmuseum 
kl 18.00. Konstnär Evamaria 
Mansnerus diskuterar kring 
hur man kan uttrycka sig i bild 
och hur bilden även förmedlar 
budskap som ett språk.

STICKCAFÉ
� �  Jomala Rönngården kl 
18.00-20.00. Stickcafé.

UTSTÄLLNING
� �  Ålands fredsinstitut, 
Hamngatan 4, kl 15.00-
17.00. Fotoutställning  ”Kulhål 
och paraboler” består av foton 
från Bosnien Hercegovina 
tagna av fotografen David 
Lundberg.

ONSDAG 29.10
BIO
� �  Bio Savoy kl 18.00.  

Wall-E. T. Filmen får fyra stjär-
nor av Nyans recensent.
� �  Bio Savoy kl 20.00.  
Max Payne. F-15/13. Filmen får 
tre stjärnor av Nyans recen-
sent.

FÖRELÄSNING
� �  Högskolan Norra, Nep-
tunigatan 17, kl 18.00-21.00. 
”Glädjespridaren Mozart”. 
Anders Gabriel Sundström 
föreläser om Mozart och hans 
377 bevarade brev.

NÖJE
� �  Dinos bar kl 22.00. 
Made in Thailand.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Jonas ”Plonke” Eriksson.

UTSTÄLLNING
� �  Ålands fredsinstitut, 
Hamngatan 4, kl 15.00-
17.00. Fotoutställning  ”Kulhål 
och paraboler” består av foton 
från Bosnien Hercegovina 
tagna av fotografen David 
Lundberg.

ÖPPET HUS
� �  Folkhälsans allaktivi-
tetshus kl 13.00. 
� Kl 13.00. Ilse Vaenerberg 
om minnet ”Nog minns jag 
– men!”
� Kl 14.30. Petra Berg berättar 
om Folkhälsans ungdomspro-
jekt.
� Kl 15.00. Kim Hansson 
berättar om ekonomi- och 
skuldrådgivningen.
� Kl 15.30. Hans Wickström 
berättar om familjerådgiv-
ningen.
� Kl 16.00. Manouchehr 
Nosrat-Nezami föreläser om 
”Urinläckage och dess konse-
kvenser”.

www.nyan.ax
Vilka är det som 
sjunger i kören?
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax

Telefon: 528 466 ”

Lunchföreläsning
med Gisela Linde

på temat

vettig konsumtion
torsdag 30.10 kl 11.30

på Villa Carita.

Arr: Agenda 21-kontoret
i samarbete med

Mariehamns församling

Till föreläsningen serveras
ekologisk soppa och bröd.

Pris 6 €.

Anmälan till Agenda
21-kontoret snarast,

tel 17230 eller e-post
info@agenda21.ax

I vårt snabba samhälle måste man vara artist när 
man är 30. Det är man inte. Man kan ha talang, 
men att leva med musiken är något annat.
 BARBARA HENDRICKS i Vasabladet.

I helgen var det mera ryskt 
än vanligt på Kökar. Visst är 
vi vana vid ryssar, 1917 hade 
vi över 200 ”på besök” och 
vi är många som har ryss-
dörrar hemma från de ryska 
barackerna. Vi har ryssbron 
och rysskällan och ryska 
mjölmattor. Visst säger vi 
ibland ”durak” i stället för 
tokdåre och visst är vårt för-
samlingshem en före detta 
rysk kommendantsbyggnad. 
Men nu fylldes Kökars kyrka 
med rysk romantik och rysk 
revolution och det var något 
nytt.

Det var skådespelerskan 
Marika Lagercrantz och gi-
tarristen Mårten Falk som 
bjöd på ett ryskt program. 
Över 50 personer trotsade 
busvädret och kom för att 
lyssna.

Okonstlad
Marika Lagercrantz är en 
svensk skådespelerska med 
finländskt påbrå. Hon har 
ett okonstlat och naturligt 
sätt att stå inför kameran 
och på scenen. Hon har spe-
lat Indras dotter i Strind-

bergs ”Ett drömspel”, hon 
hade huvudrollen som lära-
rinnan i Bo Widerbergs film 
”Lust och fägring stor” och 
snart kommer vi att se henne 
som Cecilia Wanger i ”Män 
som hatar kvinnor”.

Mårten är en av Sveriges 
skickligaste gitarrister, och 
mycket experimentell: han 
spelar inte bara ”vanlig” gi-
tarr utan även elgitarr och 
gitarrer med 7, 8 och 10 
strängar.

Revolution, romantik
Marika läste stycken av Osip 
Mandelstam och Alexan-
der Pusjkin, båda drabbade 
av varsin regims förvisning 
för sin revolutionära håll-
ning. Mårten spelade rysk 
romantisk gitarrmusik från 
1800-talet, bland annat av 
gitarrmästaren Andrei Sy-
chra. Hans oändligt vackra, 
skiftande Etyd är egentligen 
ett lärostycke, lika full av 
musikaliska idéer och infall 
som Mozart. Ibland spela-
de de och talade samtidigt: 
Mårten spelade stycken av 
Alexandrov och Sarenkos 

”Romans utan ord”, medan 
Marika läste Pusjkins dikter 
”Till K” och ”Ekot”.

Då det blev paus hade 
arrangörerna, Kökar hem-
bygdsförening och Nordens 
Institut på Åland, ordnat 
med glögg och ryska hjärtan 
från Peders Aplagård.

Förbjudet, försvunnet
Efter pausen letade vi oss in 
i modern tid. Mårten spelade 
Sofia Gubajdulinas ”Sere-
nad”. Marika läste först mer 
av Osip Mandelstam (från 
det år då han förvisades till 
Gulag) och sedan en dikt 
av Anna Achmatova, vars 
vackra poesi ansågs borger-
lig av Stalin och följaktligen 
förbjöds. Sedan kom hon 
till Vladimir Majakovskij 
och hans berömda dikt ”Ett 
moln i byxor”. Det gick inte 
att ta miste på Marikas för-
tjusning i denne kosack som 
blev en besviken bolsjevik 
och tragiskt tog sitt liv 1930.

Mårten spelade delar av 
Alexander Vetrovs ”Sonat 
och Canzona” och som av-
slutning ett stycke till av An-

drei Sychra, vars musik han 
för övrigt funnit för bara tio 
år sedan, gömd i ett biblio-
tek. Marika läste om ”Den 
ryska gumman”.

Programmet var mycket 
intimt och välgjort, de har 
båda förmågan att komma 

sin publik nära, okonstlat 
men ändå konstfullt.

Vi satt alla en stund i ett 
hörn av den ryska folksjä-
len.

CHRISTIAN PLEIJEL

Kökar mera ryskt än på länge
Uppläsning/musik

”Ryska hjärtan”, Kökars kyrka 
den 26 oktober.
 Marika Lagercrantz, uppläsning, 
Mårten Falk, gitarr. Arrangörer: 
Kökar hembygdsförening och 
Nordens institut på Åland.

På Kökar. Gitarristen Mårten Falk och skådespelerskan Ma-
rika Lagercrantz framträdde i Kökars kyrka på söndagen.  
 Foto: CHRISTIAN PLEIJEL.

Frågan om Ålands möjlighet 
att själv nominera  kandidater 
för litteraturpriset var uppe vid 
presidiets möte på måndagen i 
Helsingfors.

Eftersom Åland är svensk-
språkigt så bedöms man och 
nomineras i dag tillsammans 
med annan svenskspråkig litte-
ratur. Åland har ansett att detta 
gör att den åländska litteratu-
ren kommer i skymundan. Men 
nu är alltså presidiets förslag 
att Åland får, på samma villkor 
som de andra självstyrande om-
rådena, nominera kandidater 
och sitta med i bedömnings-
kommittén för Nordiska rådets 
litteraturpris.

Det blir slutligen de nord-
iska kulturministrarna som får 
besluta om att ändra stadgarna 
och på så sätt ändra Ålands sta-
tus, rapporterar rådets pressin-
formation.

Enigt kulturutskott
Innan presidiet tog sitt beslut på 
måndagen behandlades frågan 
också i kulturutskottet där Fred-
rik Karlström (ob) är Ålands 
representant. Han säger till Nya 
Åland att kulturutskottet var 
helt enigt, men att beslutet fö-
regåtts av mycket diskussioner 
och mycket lobbande.

De som varit emot försla-
get har bland annat ansett att 
svenska språket skulle få för 
stark ställning om även Åland, 
utöver Sverige och Finland,  får 

rätt att nominera författare som 
skriver på svenska.

 Karlström är dock mycket 
nöjd över att det nu ser ut att bli 
ett positivt beslut i frågan.

– Frågan har ju varit aktuell i 
snart tio år, konstaterar han.

I dag kommer ärendet upp 
till behandling i plenum och 

Karlström tror att det blir ett 
positivt beslut. Men hur snabbt 
kulturministrarna sedan tar tag 
i frågan vågar han inte sia om. 
Förhoppningsvis senast under 
nästa år.

Höga krav
Nordiska rådets litteraturpris 

ges för ett skönlitterärt verk som 
skrivits på något av de nordiska 
ländernas språk.

Avsikten med priset, på 
350.000 danska kronor,  är att 
öka intresset för grannländer-
nas litteratur och språk samt för 
den nordiska kulturgemenska-
pen.

Nordiska ministerrådet till-
sätter en kommitté, som utser 
pristagaren. Den består av två 
medlemmar från vardera Dan-
mark, Finland (en fi nskspråkig 
och en svenskspråkig), Island, 
Norge och Sverige.

Om verk nomineras från 
Färöarna, Grönland eller det 

samiska språkområdet deltar 
representanter för dessa som 
adjungerade medlemmar. Om 
förslaget går igenom skulle 
samma sak alltså gälla även för 
Åland.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Åland bör få nominera för litteraturpris
Nordiska rådets presidium

Nu skall också Åland 
nominera och delta i juryn 
för Nordiska rådets litte-
raturpris på samma villkor 
som de andra självstyrande 
områdena Grönland och 
Färöarna.

Åtminstone om Nordiska 
rådets presidium får som 
det vill.

Åländskt. De åländska författarna Leo Löthman och Sonja Nordenswan medverkade vid Ålands litteraturförenings öppna hus i samband med litteraturdagarna i mars. 
Nu kan även Åland snart få nominera egna författare för Nordiska rådets litteraturpris.  Arkivfoto: JONAS EDSVIK
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VÄLKOMMEN TILL SAKKUNNIGA OCH SERVICEVILLIGA SONERA PISTE.

*Abonnemangsavtalet får inte sägas upp under den 24 månader långa avtalsperioden och telefonen får inte användas med andra abonnemang. Erbjudandet gäller inte byte av abonnemangstyp till 
Min Sonera under erbjudandetiden och inte heller abonnemang som sagts upp och kopplats på nytt under den tid erbjudandet gäller. Paketet kostar minst 292,66 €/24 mån (inkl. kopplings- och 
månadsavgifter för abonnemanget samt telefon). Abonnemang utan telefon 51,66 €/24 mån. Du sparar 79 €. Extrakostnader för abonnemanget sammanlagt 241 €.

Återvinn din telefon och få en toppenförmån!

ALLT DU BEHÖVER! – 8 GB 
internminne – Inbyggd A-GPS-funktion 
– 5 Mpix kamera och MP3-spelare.

ENKEL KOMMUNIKATION!
– Internet, e-post – 2 Mpix kamera 
   med blixt – Java™-spel.

ELEGANT OCH SOFISTIKERAD!
- Stilren design och litet format
- Mobila Oi  ce-program 
- HSDPA, 3G, WLAN.

Telefon utan abonnemang

Rek. pris 320 €
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399
€/mån

Med min Sonera
-abonnemang

1199
€/mån*

Med min Sonera
-abonnemang

aa

2199
€/mån

Med min Sonera
-abonnemang

MMeeddd mmiiinn SSSoonera
-abonnemang

Medddd mmmmiiiiiinnnn SSSSSooonneera
-abonnemang

Telefon utan abonnemang

Rek. pris 685 €

Telefon utan abonnemang

Rek. pris 185 €

Ta med din gamla telefon till oss och byt ut 

den mot en ny 3G-telefon med Min Sonera-

abonnemang. Du får ett presentkort värt 

40 eller 20 € beroende på vilken modell 

du väljer: Nokia E51, 3120 Classic eller N95 

8GB! Sonera Piste-butikernas återvinnings-

veckor pågår 27.10–30.11.

SONERA PISTE MARIEHAMN ÅLANDSVÄGEN 32, TEL. 018 620 200

Maria Suutala hörde, tillsam-
mans med Agneta Ara, Isela 
Valve och Jerker Örjans, till 
de författare som Ben Johans 
i PQR-kultur presenterade 
på bokmässan i Helsingfors 
som avslutades i söndags.

Maria Suutala är forskare i 
idéhistoria och religionshisto-
ria och har i många år vistats 

i Ålands skärgård sommartid. 
Hon är bosatt i Ylivieska i 
norra Österbotten och hen-
nes bok kommer ut både på 
fi nska och svenska.

Hann inte med
Enligt Ben Johans var intres-
set för Suutalas bok påtagligt 
i Helsingfors även om själva 
boken olyckligtvis inte hann 
komma från tryckeriet i Lett-
land i tid för mässan.

– Så kan det gå emellanåt. 
Jag fi ck den i dag, sade Jo-
hans i går.

Maria Suutalas turné där 
boken presenteras inleds i 
Brändö den 3 november. Se-

dan följer Kumlinge, den 6 
november, Mariehamn och 
bokmässan den 8 november, 
Sottunga  den 9 november 
och, slutligen, Kökar den 10 
november.

 Johans beklagar att man 
inte fi ck till stånd ett arrang-
emabng också på Föglö efter-
som en hel del i boken tilldrar 
sig i den kommunen.

Ara på fi nska
Agneta Aras ”Det har varit 
kallt i Madrid” har nu utkom-
mit på fi nska i översättning 
av Riitta-Lea Värelä i Ma-
riehamn. I bokmässans scen-
program samtalade Ara och 

Värelä om översättningen.
Enligt Ben Johans var in-

tresset för Isela Valves bok 
”Behandlingen - anteck-
ningar från ett år i kräftans 
tecken” stort. Inte minst ef-
ter att Valve presenterats i en 
Hbl-intervju i samband med 
mässan.

Jerker Örjans var med och 
berättade om sina många 
sjöhistoriska böcker, bland 
annat i ett samtal med An-
tonia Ringbom och Henrik 
Huldén.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Aktuell skärgårdsbok på turné
Maria Suutala som är 
aktuell i PQR:s höstut-
givning med skärgårds-
boken ”Lyckliga kor och 
kloka människor” gör 
nästa vecka en turné i den 
åländska skärgården och 
medverkar även vid bok-
mässan i Mariehamn.

Författare. Forskaren och författaren Maria Suutala, här i 
skärgårdsmiljö, är aktuell med en ny bok på PQR och turnerar på 
Åland nästa vecka.  Foto: PRIVAT

Om möten med hav
i åländsk litteratur

skriver kulturjournalisten Alice 
Sundman i en artikel i det 
senaste numret av tidskriften 
Astra Nova i Helsingfors.  De 
författare som hon refererar till 
är Anni Blomqvist, Katarina 
Gäddnäs, Uno Salminen, Karl-
Erik Bergman och Carina 
Karlsson. Alice Sundman 
medverkar i numret också med 
en kulturkrönika från Stock-
holm med fokus på teater och 
kvinnogestalter. Sundman, som 
numera är bosatt i Stockholm 
är kulturredaktör på Länstid-
ningen i Södertälje. Hon med-
verkar med kulturkrönikor från 
Stockholm i Nya Åland. �

Musikinstitutets
välgörenhetskonsert i S:t 
Görans kyrka på FN dagen 
i fredags, den  24oktober,  
fyllde hela kyrkan. Intäkterna, 
som går till Ålands barnfond 
uppgick till 1.175 euro. med-
delar Gyne Dan vid institutet. 
Konserten, under ledning av 
Guy Karlsson, bjöd på musik 
av barnkören, Singoallakören 
och kören Capella Vocalis 
samt olika instrumentalister, 
bland annat fl öjt, trombone och 
piano. �

Margareta Egerton
i Lemland Söderby
har donerat föremål till Ön-
ningebymuseet. Bland föremå-
len fi nns en liten salongssoffa 
och en spegel som Margaretas 
mor Herta Björklund i tiden 
ropat in på en auktion i Lem-
land. 

– Vidare har Egerton donerat 
ett inramat fotografi  som visar 
familjen på Andersas i Gran-
boda i slutet av 1890-talet. På 
fotografi et ses även Margaretas 
moster Nelly som 1925 gifte 
sig till Önningeby, berättar 
Kjell Ekström. I donationen 
till Önningebymuseet ingår en 
av de presenter som Nelly och 
hennes man Richard Eriksson 
fi ck till bröllopet, nämligen en 
holländsk servis. Margareta var 
lovad servisen av Nelly och hon 
fi ck den efter mosterns död. Nu 
har den således återbördats till 
Önningeby. Också ett vackert 
bordsur i nygotisk stil ingår i 
donationen samt ett broderi 
från en vigselkudde från Mar-
garetas mormors bröllop, Olga 
Maria Karlsdotter.

– Vi i Önningeby hembygds-
förening är naturligtvis väldigt 
glada över donationen. Speci-
ellt roligt är det ju att fl era av 
föremålen har en anknytning 
till Önningeby genom att do-
natorns moster fl yttade hit och 
blev värdinna på Pellas. �
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• Hyundai Getz 1,3

GLS -05
Mätarställning: 52.000 km.

Manuell, bensin, airconditon,

gråmetallic. 

Pris: 9.900 €

Alfa Romeo 166 2,0 -99
Mätarställning: 152.000 km
Pris: 7.900 €
Saab 900 2,0 -97
Mätarställning: 97.000 km
Pris: 7.400 €
Mazda 626 2,0 Wagon -97
Mätarställning: 140.000 km
Pris: 6.750 €

Uppgårdsvägen 14, tel 22 285 
Öppet: vardagar 9.00-17.00, 

lördag 11-14 

•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•

Uppgårdsvägen 18, Bilförsäljning: 
vardagar 9-17, lördag 10-13, tel 12 551

Reservdelsförsäljning: vardagar 8-16, tel 12 552

BMW 320d 4d aut.
diesel -00
Mätarställning: 153.500 km 
Ålandssåld, servicebok, luftkon-
ditionering, airbags, antispinn-
system, cd/radio, s+v-däck, 
bränsleförbrukning blandad 
körning 6,19 l/100 km.

AVBETALNING MÅNAD: 345€ 

Pris: 18.450 €

Volvo V70 2,4 aut
(140 hk) -02
Mätarställning: 153.500 km
Pris: 16.950 €
Hyundai Coupé 2.0
GLS aut. -02
Mätarställning: 105.000 km
Pris: 14.950 €
Chrysler PT Cruiser 2.0i
Classic 5d -03
Mätarställning: 103.000 km
Pris: 13.950 €

VW Golf 1.4i Variant -99
Mätarställning: 122.000 km
Pris: 8.250 €

•
•
•
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•
•
•
•
•
•
•
•
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•
•
•
•
•
•
•
•
•
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•

Vikingagränd 1 A 22100 Mariehamn • Tfn 14750 GSM 0400 595 732

Toyota Hiace 2,5 TD
4WD -03
Fyrhjulsdriven Hiace medkörd 
enast 75.000 km! Dragkrok 
och dubbade vinterjul
Pris: 23.900 € (innehåller moms)

Opel Vivaro Van
1,9 Tdi -01
Framhjulsdriven diesel-skåp 
medkörd 149.000 km! Drag-
krok och dubbade vinterhjul.
Pris: 13.900 € (innehåller moms)

Citroën C4 1,6i
16V SX Berline
Hatchback -05
Mätarställning: 69.000 km.
Svart metallic, tonade rutor, air-
bags, ABS-bromsar, ESP anti-
spinn, aircondition, färddator, 
cruicecontrol, dragkrok, nya s-däck 
på alu-fälgar, dubbade v-däck på 
fälgar m.m. Fullst. servicebok.

Specialpris: 13.900 €
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•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•

Opel Zafira 1,8
Elegance -02

Körd: 101.000 km

Pris: 13.900 €

Volkswagen Polo 5d -01
Mätarställning: 85.000 km
Pris: 7.300 €

Volkswagen Passat 
farmare -98
Mätarställning: 200.000 km
Pris: 8.400 €

Volkswagen skåp dsl -99
Mätarställning: 128.000 km
Pris: 15.900 €

Hyundai H1 2,5 TCI -05
Mätarställning: 108.000 km
Pris: 15.500 €

Elverksgatan 7, Tel *19 800 

• Vardagar 8-17, lördagar 10-13 

• Stanley 527 720, Niklas 527 722

G. godbyvägen 11, tfn 018-17325
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•
•
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•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•
•Ford Focus C-Max

1,8 5d SUV -05
Mätarställning: 74.200 km
Specialpris: 14.900 €

Toyota Land Cruiser
LX 70 3d -90
Mätarställning: 277. 900 km
Specialpris: 5.500 €

Mazda B2600 4WD
Pick-Up -87
Mätarställning: 282.400 km
Specialpris 1.900 €

BMW 523i 4d
Sedan -96
Mätarställning: 76.000 km.
S-däck på LM-fälgar, v-däck, 
radio, c-lås, 2-zon ACC, fullst. 
servicebok, 2 ägare, 2 airbags, 
ABS bromsar, elfönsterhissar, 
eljusterbara speglar, eltaklucka, 
regnsensor, backsensor.

Pris: 12.900 €
A1-FINANSIERING

Allt fler köper bilar från Dans Bil!

Västra utfarten
Tel. *5252. Tom Enestam 525 303, 

Tony Sommarström 525 309
www.motorcompany.ax

Renault Grand Scenic 
1,6 16V 5-pers 
Extreme -08
Demobil, s+v-däck, radio/cd, 
rulloskåp mellan sätena, elhissar 
fram o. bak, elspeglar, manuell 
AC, backvarnare, dimljus fram, 
fjärrst. c-lås. EXTRA STORT 
BAGAGEUTRYMME
(nybilspris 28.530€)

Pris: 24.800 €

Mitsubishi Pajero
2,8 TD GL 4x4 
7-pers. -99
Sommar-/vinterdäck, radio/cd, 
elhissar fram o. bak, elspeglar, 
AC, dragkrok, extra ljus fram, 
hög-/låt växel

Pris: 18.700 €

Ford Mondeo 2,0l 
Ghia STW -04

Mätarställning: 80.500 km
Pris: 19.500 €

Volvo V70 XC 2,5T 
(200 hk) automat -98

Mätarställning: 188.500 km
Pris: 12.200 €

Honda Accord 2,0IS -95
Mätarställning: 164.000 km

Pris: 5.900 €
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Nya Åland frågade 
varje luciakandidat vad 
just hon är bäst på.

Fotboll, sa någon, 
sjunga, sa en annan, 
och sy en tredje. 

Vi presenterar varje 
kandidat då hon gör 
det hon är bäst på.

Det här är tjejer som 
kan och vill mycket.

4

A lva började rida re-
dan när hon var sex 
år gammal. Familjen 

har haft hästar i åtta år och 
den nyaste hästen kom här 
om dagen. Alvas  häst heter 
Fiona.

– Jag tycker om att vara 
med hästarna, det är så av-
slappnande. Det är kul att 
pyssla om dem.

Antingen hittar man Alva 
på ridbanan där hon rider 
dessyr eller också ute i sko-
gen.

– Jag rider fyra till fem 
gånger i veckan. Vad jag gör 
beror lite på humöret. Ibland 
brukar jag lägga upp hinder 
och hoppa, men oftast rider 
jag dressyr.

Vid sidan om ridningen 
brukar Alva spela volley-
boll.

– Det är roligt att röra på 
sig. Jag tycker inte om att 
vara stilla alltför länge. När 
man spelar volleyboll kan 
man ju umgås med folk ock-
så. Det gör man ju inte på 
samma sätt när man rider.

Varför ställer du upp i 
Luciavalet?

– Det är en fin tradition och 
jag tror att det är en kul upp-
levelse.

LINNEA FRIMAN
linnea.friman@nyan.ax

”Jag har ridit sen jag var liten”
Vad är du bra på?

Alva Pennanen

Ålder: 18.
Familj: pappa Ste-

fan, mamma Anne, 
systrarna Elsa och 
Elin, bror Felix och 
hans fl ickvän Re-
becca.

Bor: i Lemland.
Studerar/jobbar: 

går naturveten-
skaplig inriktning på 
Ålands Lyceum och 
jobbar extra på sjö-
fartsmuseet.

Lucias uppgift 
enligt Alva: att göra 
människor glada.

Luciakandidat nr 4. Alva Pennanen rider dressyr och hoppar över hinder med hästen Fiona.  Foto: ERKKI SANTAMALA
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– Vi måste gå tillbaka till 30-
talet för att hitta en liknande 
situation som vi har nu. Det 
är en exceptionell situation 
som få av oss som lever idag 
har upplevt.

Så inleder Ålandsbankens 
vd Peter Wiklöf sin presen-
tation av läget i banken just 
nu. 

De finländska bankerna 
i allmänhet och i detta fall 
Ålandsbanken i synnerhet 
har inte gjort de misstag som 
lett till problem. De största 
”misstagen” som Wiklöf lis-
tar är sub-primelånen, expo-
nering på fel marknader och 
dålig likviditet.

Följer inte planen
Resultatet för 2008 års nio 
första månader visar på att 
man inte uppnår de planen-
liga målen för året. Rörel-
sevinsten minskade med 20 
procent och uppgår till 16,3 
miljoner euro. Intäkterna 
minskade med 1 procent till 
54 miljoner euro och kostna-
derna ökade med 13 procent 
till 37,5 miljoner euro.

Utlåningen är uppe i 2.168 
miljoner euro och inlåningen 
2.074 miljoner euro. Båda 
visar på en ökning. Vintern 
per aktie har minskat till 
0,99 euro från 1,26.

Att utvecklingen inte gått 

enligt planerna beror på att 
ingen kunde förutse den 
snabba nedgången i den fi-
nansiella världen.

– Men vi landar kanske på 
nästbästa resultatet hittills.

Ålandsbanken fick 800 nya 
kunder i oktober, de flesta i 
riket. Det är mer än en nor-
mal månad.

– Det visar vart man vill gå 
när det blåser kallt.

Resultatet visar alltså att 
in- och utlåningen går bättre 
än förväntat medan det gått 
sämre för kapitalmarknads-
sidan där intäkterna gått 
sämre än enligt planen.

– Vi har bokat en förlust 
på 600.000 euro i Lehman 
Brothers.

Fastighetsförmedlingen 
Veranta som Ålandsbanken 
är storägare i skall säljas el-
ler avvecklas.

– Diskussionerna pågår 
men vi tror det är en tuff 
bransch den närmaste tiden.

Åländska siffror
I samband med delårsrap-
porten presenterar man 
siffror för Åland för första 
gången på många år. Nu har 
man alltså skilt den åländska 
delen och den visar att ut-
vecklingen på Åland är po-
sitiv. Både inlåning och utlå-
ning ökar.

Ålandsbanken ligger i 
topp bland banker i Norden 
för ökning av depositioner, 
men sämst till när det gäller 
ökning på utlåningssidan.

– Vi har inget lånestopp, 
men vi är väldigt försiktiga. 
Med en recession i sikte har 
vi inte behov av att öka den 

sidan i lika stor takt som ti-
digare.

Recession påverkar
Inom Ålandsbanken ser man 
inte heller några betydande kre-
ditförluster under 2008. Men 
Wiklöf betonar att alla i ledan-
de ställning inom bankvärlden 
sitter och funderar vart det bär. 
Hur ska man hantera om det 
blir en recession, det vill säga 
om den ekonomiska utveckling-
en stannar av eller går neråt?

– Ålandsbanken har en bra 
position, men naturligtvis på-
verkar en recession i Finland 
också oss.

Personalkostnaderna för 
Ålandsbanken har ökat och det 
förklarar Wiklöf med att man 
redan anställt ersättare för en 
del personer som går i pension 
inom 1-2 år. Därför är personal-
styrkan överdimensionerad för 
att ge de nya anställda en bra 

start. Nu har man 503 anställda 
och i fjol vid samma tidpunkt 
460.

Crosskey ökar
Ålandsbankens dotterbolag 
Crosskey har ökat intäkterna 
med 1,3 miljoner euro hittills i 
år. Wiklöf är nöjd.

– De skulle gärna få tjäna 
mer, men resultatet påverkas av 
att de levererar system till den 
fi nansiella sektorn. De har bra 
kunder och jag skulle säga att 
Crosskey är välpositionerade 
inom IT-området.

En försiktig optimism genom-
syrar Ålandsbanken, men den 
är kryddad med stor ödmjukhet 
betonar Wiklöf.

– Det känns under omstän-
digheterna bra, men det är 
bra att vara ödmjuk.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Sämre vinst för ÅAB

Finanskrisen drar ner 
Ålandsbankens rörel-
sevinst med 20 procent 
visar delårsrapporten för 
Ålandsbanken.

Men vd Peter Wiklöf är 
nöjd eftersom det kunde 
vara mycket värre.

Nedåt. Marknaden drar nedåt och även ÅAB:S rörelsevinst minskade med 20 procent. Men vd Peter Wiklöf säger att banken klarat 
sig bra hittills.  Foto: ANDREAS DIENERT

Rörelseresultat  16,3 milj.euro  -20%
Räntenetto  31,4 milj. euro  +9%
Provisionsintäkter  14,0 milj.euro  -8%
Intäkter sammanlagt  54 milj. euro   -1%
Kostnader   37,5 milj. euro  +13%
Kreditförluster  0,5 milj euro   -36%
Utlåning  2.168 milj. euro  +6%
Inlåning  2.074 milj. euro  +14%
Förvaltat fondkapital  284 milj. euro  -28%

FAKTA/ÅAB JANUARI-SEPTEMBER

Ny direktör på Ålandsbanken

”Ålandsbanken är en välskött 
bank som står nära sina kun-
der och har fötterna stadigt på 
jorden. I dagens föränderliga 
värld är det ett perfekt ut-
gångsläge för att stärka ban-
kens varumärke och anseende 
ytterligare”, kommenterar 
Westerén i ett pressmedde-
lande.

Westerén tillträder sin nya 
tjänst den 5 januari 2009. Sta-
tioneringsort blir både Marie-
hamn och Helsingfors. 

Kommunikations- och 
marknadsdirektören leder av-
delningarna Marknadsföring, 
Internet och Contact Center. 

Westerén kommer att ingå i 
bankens ledningsgrupp som i 
övrigt består av Peter Wiklöf, 
Edgar Vickström, Tove Eriks-

lund, Pekka Nuutinen, John-
ny Rosenholm och Dan-Erik 
Woivalin.

I meddelandet lyfter vd Pe-
ter Wiklöf fram att Westerén 
plats i ledningsgruppen är 
en klar markering, som visar 
kommunikationens och mark-
nadsföringens betydelse. (ab)

Tom Westerén, ny direktör på 
ÅAB.  Foto: ÅAB

 Tom Westerén får den 
nyinrättade tjänsten som 
kommunikations- och 
marknadsdirektör på 
Ålandsbanken. Westerén, 
som är utbildad fi l. mag. 
och MBA, är född 1971 
och bosatt i Kyrkslätt.

Nordiska rådets 60:e session 
hålls i Helsingfors denna 
vecka. Inför sessionen träffa-
de lantrådet Viveka Eriksson 
sina kolleger landstyreförman 
Hans Enoksen från Grönland 
och lagman Kaj Leo Johanne-
sen från Färöarna för att dis-
kutera gemensamma frågor 
inför de självstyrande områ-
denas möte med de nordiska 
statsministrarna, meddelar 
Ålandskontoret i ett press-
meddelande.

De fem statsministrarna ska 
diskutera framtida och på-
gående globaliseringsprojekt 
inom Norden och de självsty-
rande områdena vill komma 

tidigt in processen. Även en 
ny nordisk strategi för hållbar 
utveckling fi nns på agendan 
och Åland, Grönland och Fä-
röarna ska underteckna den 
tillsammans med statsminist-
rarna under mötet idag.

Talade om gränshinder
Bland annat trafi kminister 
Runar Karlsson och lagtings-
ledamot Johan Ehn, ersättare 
i Ålands delegation vid NR, 
höll  anföranden under öpp-
nandets generaldebatt. I sitt 
anförandet berörde Johan 
Ehn arbetet kring gränshinder 
mellan de nordiska länderna. 
Framförallt inom utbildning 
ser Ehn att det fi nns mycket 
att göra. Som exempel näm-
ner han förenhetligande av 
kompetenskrav inom enskilda 
yrkesområden.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Globalisering och 
gränshinder på 
Ålands agenda i NR
Större infl ytande i glo-
baliseringsprojekt och 
enhetliga kompetenskrav 
lyftes fram av åländska 
representanter vid Nord-
iska rådets 60:e session i 
Helsingfors.

Självstyrda. De nordiska självstyrda områdenas ledande 
politiker träffades inför Nordiska rådets session. Från vänster Färö-
arnas lagman Kaj Leo Johannesen, lantrådet Viveka Eriksson och 
Grönlands landstyreförman Hans Enoksen.  Foto: PRIVAT

Anförande. Trafi kminister Runar Karlsson var en av dem 
som höll ett anförande under NR:s generaldebatt i samband med 
öppnandet av sessionen.  Foto: PRIVAT

� Stadsfullmäktigemötet som 
skulle ha hållits i dag har blivit 
uppskjutet till den 11 novem-
ber.

Diskussionerna kring bud-
geten tar längre tid än plane-
rat, säger kanslichefen Emma 
Dahlén.

Partierna undersöker nu 

sätt att stärka stadens ekono-
mi de närmaste åren, och då 
är skattehöjningen ett av fl era 
alternativ. Den 11 november 
behandlas bland annat skat-
tesatsen för 2009. Vid det föl-
jande mötet i slutet av novem-
ber behandlas budgetförslaget 
i sin helhet. (pd)

Stadsbudgetmöte uppskjutet
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För fjärde gången hålls bröl-
lops- och kalasmässa på 
Åland. Men i år fi nns två stora 
nyheter. Den ena är att mäss-
san hålls i Alandica istället 
för på hotell Arkipelag och 
den andra är att två sistaårs-
studerande från Hospitality 
management-programmet på 
Ålands högskola ska ha ar-
rangerandet av mässan som 
sitt slutarbete.

Johanna Rogers och Sofi e 
Forssell gick igenom bokning-
arna för Alandica i jakt på 
ett intressant projekt för sina 
slutarbeten och fastnade för 
bröllops- och kalasmässan. 

– Vi ska hjälpa till där det 
behövs.

Höra sig för
Allt är i planeringsstadiet än 
och i dag ordnas en visning 
för intresserade utställare och 
medarbetare.

– Vi har hört av oss till folk 
och hört vad det fi nns för in-
tresse, säger Johanna.

Mässan hålls i mars men re-
dan när julgatan invigs skall 
det synas lite bröllopstema i 
stan.

– Men det handlar inte bara 
om bröllop utan om livets alla 
stora fester. Till mässan väl-

komnar vi allt från porslinsut-
hyrare till präster. 

Ingendera av fl ickorna har 
varit på mässan tidigare, men 
de ser det som en fördel.

– Vi vet inte vad de fått nej 
på tidigare så vi kanske lyckas 
få ja det här året, säger Jo-
hanna.

– Det är lätt att det blir lika 
år för år, men vi är nya och har 
nya idéer, säger Sofi e.

Mässan arrangeras av tre 
privatpersoner; Eva Karlsson, 
Susann Christenbrunn och 
Kickan Sundblom.

– De är våra mentorer och 
vi hänger på så gott det går, 
skrattar Johanna.

Enligt arrangörerna är syf-
tet med mässan att marknads-
föra Åland som bröllops- och 
kalasö. Ålands fi na kyrkor, 
restauranger och vackra land-

skap gör festen speciell. Och 
när man talar om närproduce-
rat fi nns det alla möjligheter 
på lilla Åland där allt ligger 
nära.

Om någon är intresserad 
av att delta i mässan kan man 
kontakta arrangörerna på 
info@brollopsmassan.ax

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

Ny lokal och nya ansikten
för populär mässa
Bröllops- och kalasmäs-
san hålls i mars i Alandica 
och arrangörerna har fått 
hjälp av två studeranden 
från Högskolan för arrang-
emangen.

Arrangerar mässa. Brudkrona och rosor hör till bröllopet, men i mars hoppas Sofi e Forssell och 
Johanna Rogers visa upp mer man kan förgylla sitt bröllop eller sin stora fest med när den stora bröl-
lops- och kalasmässan hålls i Alandica.  Foto: ANDREAS DIENERT

Eleverna Sabina Schauman och 
Hanna Fagerlund från Övernäs 
högstadieskola lämnade i går in 
en lista med 140 namnunder-
skrifter till skolnämnden.

Flickorna har tillsammans 
med sina klasskompisar i 8F 
samlat namn sedan mitten av 
oktober för att få tillbaka smö-
ret till skolmatsalen. I enlighet 
med rekommendationerna som 
statens näringsdelegation gett 
för skolmaten bytte man nyli-
gen ut smöret från ÅCA mot ett 
margarin av märket Keiju.

– Keiju smakar ingenting. Det 
är många som slutat äta knäcke-
bröd i skolan för att de inte tyck-
er om det, berättar fl ickorna för 
skolnämnden.

– Har ni förstått varför smöret 
bytts ut? frågar skolnämndens 
ledamöter.

– Jo, för att det ska vara nyt-

tigare. Vi tycker det är okej med 
fullkornspasta och så, men inte 
med smöret.

Modigt
Flickorna berättar att de samlat 
namn under rasterna. Främst är 
det högstadieelever som skrivit 
under, men också lågstadie-
elever, lärare och kökspersonal. 
Ett fåtal har sagt att de inte vill 
skriva under, men de allra fl esta 
har undertecknat listan.

Skolnämnden poängterar att 
de uppskattar elevernas initia-
tiv. 

– Ni är modiga och duktiga 
som samlar namn och som 
kommer hit och uppvaktar oss. 
Det är verkligen uppskattat.

De lovar också att ta upp 
ärendet till diskussion. 

– Vi tar det verkligen på allvar 
och vi kommer att diskutera sa-
ken. Sedan tar vi kontakt med 
er och berättar vad vi kommer 
fram till.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

140 skrev under smörprotest

Uppvaktning. Hanna Fagerlund och Sabina Schauman 
i klass 8F i Övernäs högstadieskola uppvaktade skolnämnden 
i går. De överräckte en namnlista med 140 underskrifter till Birgitta 
Hermans och Christian Nordas.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Ta tillbaka vårt smör! Så 
står det högst upp på den 
lista med 140 namnunder-
skrifter som lämnades till 
skolnämnden i går.
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Nyhetschef, reporter I 528 442 I anna.bjorkroos@nyan.ax

Varje dag ger Nya(n) 
möjlighet r

Vissa påstår att morgonstund har guld i 
mund. För mig, en sann nattsuddare, stäm-
mer inte detta alls. Men visst finns det de 
morgnar som åtminstone glimmar lite. 
Då har jag fått vakna utan hjälp av den 
hemska väckarklockan. Iklädd morgonrock 
traskar jag genom hästhagen till postlådan. 
Väl tillbaka vid köksbordet blir det kaffe i 
mängder och en låååång läsestund med 
dagens tidning. 
I den bästa av världar skulle Nyan varje dag 
innehålla något som väcker just ditt 
intresse. Tidningen ska vara en mix av stort 
och smått. Sorgliga saker, roliga saker, 
konstiga saker. Klagomål, kriser, politik, 
mess och skratt.
Det är ett högt ställt mål att ha som nyhets-
chef,  men visst är det roligt att leka med 
tanken. Vissa dagar tror jag vi lyckas.

”

Värmer vardagen

Namn: Anna Björkroos. 

”

Favoritsysselsättning: ridning.

Ålder: 27 år.

Bor: nyss återflyttad till hembygden 

i Saltvik Nääs.

Familj: sambon Ove, mamma Lillemor

och pappa Anders.

Läser: mycket, gärna Illustrerad 

vetenskap och deckare.

Foto: Stefan Öhberg

e
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Lövbiff
av nöt inre stek

Malet kött av nöt

Rökt skärgårdsskinka

Ålands specialost

Skärgårdswienerkorv

Oolannin ugnsfärdiga
pommes frites

Ciabatta vitlök

Kruksallad

kg

....................... kg

A-klass

.................... kg

.......................... kg

....................... st

......................... kg

500 g (EP 2,38/kg)

.................................. st

350 g (EP 6,42/kg)

........................ st

Finland

................................. st

.............................

Norsk benfri laxfilé

16,90

7,50

10,95

13,90

8,95

7,95

1,19

2,25

0,99

•

• •

Mariehamn:

• Brändö:

Föglö:

• Jomala:

• Lumparland:

Saltvik:

• Geta: Vårdö:•

Citylivs,

Einar Holmberg

Föglöbutiken

Sven Mattsson

Matboden

Kvarnbo Butiken

Vårdö NärbutikGetaboden

OKTOBER MÅNADS
PLUSSA ERBJUDANDEN

Flora margarin

Minutbiffar av
kyckling

0,99

7,95

2,99

1,49

11,49

Kallrökt- eller
gravad regnbåge

3,69

Lambi wc-papper

400 g

(EP 2,48/kg) ............. ask

(EP 3,73/kg(............. ask

ca 1 kg

............................... kg

...................................kg

150 g

(EP 19,93/kg) ........ ask

(EP 24,60/kg)........ ask

12 rl

(EP 0,35/rll)) ............ st

(EP 0,41/rll)) ..................st

MED PLUSSAKORT

UTAN PLUSSAKORT

MED PLUSSAKORT

UTAN PLUSSAKORT

MED PLUSSAKORT

UTAN PLUSSAKORT

MED PLUSSAKORT

UTAN PLUSSAKORT

Kariniemi,

4,20

4,95

Alltid nära dig

God betjäning. För dig.

EXTRA

28.10-2.11

Seger. Simon Stenbäck är glad efter sin seger i poker-ÅM.  Foto: PAF

Paf Poker Teams framgångs-
rika EPT-spelare Andreas 
Sarling och den regerande 
öppna åländska mästaren 
Egon Lönnqvist var taggade, 
men ingen av dem lyckades ta 
sig vidare till söndagens fi nal-
spel. Bland deltagarna fanns 
även Ann-Gerd Lindström 
som enda kvinnliga deltagare, 
men hon nådde inte heller till 
fi nalspelet på söndagen.

I söndags slog sig så 14 
åländska pokerspelare sig ner 
för att kämpa om den åtrå-
värda första platsen och hela 
2.100 euro i prispengar. De 
tio som nådde fi nalbordet var 
Lucas Lundgren, Ove Berné, 
Kenneth Brunila, Daniel Jo-
hansson, Daniel Karlsson, Pe-
ter Nordblom, Mattias Sand-
berg, Conny Eriksson, Simon 
Stenbäck och Wayne Geng.

Spännande pokerspel
Med sex spelare kvar såg 
ställningen ut som följer: 

Peter Nordblom – 96.200 
i spelmarker, Mattias 
Sandberg – 92.800, Wayne 
Geng – 90.300, Simon Sten-
bäck – 54.900, Conny Eriks-
son – 54.200 och Daniel Karls-
son – 12.700 i marker. 

– Efter två dagars spän-
nande poker, och närmare 12 
timmar effektivt pokerspe-
lande och hundratals spelade 
händer blev åländska mäster-
skapen en succé, anser Pafs 
pokermanager live Jan-Erik 
Karlsson.

Slutsegrare och nybliven 
regerande åländsk pokermäs-
tare blev Simon Stenbäck från 
Mariehamn. Den sista och 
avgörande handen vann han 
med Q9 i hjärter och ruter. 

– Simon är duktig och har 
spelat mycket poker genom 
åren. Han var en värdig vin-
nare, slår Karlsson fast.

Pressade motståndarna
Simon Stenbäck var förstås 
mycket nöjd över ÅM-titeln 
och 2.100 euro.

Vad var avgörande för 
din del i turneringen?

– Jag hade bra kortsnitt i bör-
jan och fi ck bra betalt på mina 
spelade händer. Jag kunde 
tidigt bygga till mig marker 
för att vara med och strida i 
toppen genom att helt enkelt 
sätta press på mina motstån-
dare.

Vad skall du göra med 
vinstpengarna, 2.100 
euro?

– Inget bestämt, med det är 
klart att de kommer till nytta.

Tvåa blev Wayne Geng.
– Det här var roligt. Poker 

är en kul hobby. Jag tycker om 
utmaningen och gillar spelet, 
konstaterar Geng.

Du vann 1.500 euro, vad 
skall du göra med vinst-
pengarna?

– Njuta lite extra en helg och 
kanske ge bort en del till Can-
cerfonden. För mig betyder 
inte pengarna så mycket. Jag 
tycker det är viktigt att stötta 
föreningar som jobbar för att 
människor kan må bättre.

Trea i ÅM kom Conny Er-
iksson, och han kunde kvit-
tera ut 980 euro.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

Stenbäck vann ÅM i poker
POKER. Simon Stenbäck 
från Mariehamn segrade 
i det första helåländska 
mästerskapen i poker. Täv-
lingen spelades i lördags 
på Casino Paf och lockade 

POKER
ÅM, 25-26 oktober, Casino Paf: 1) Simon 
Stenbeck 2.100 euro, 2) Wayne Geng 1.500 
euro, 3) Conny Eriksson 980 euro, 4 Peter 
Nordblom 660 euro, 5) Matias Sandberg 
480 euro, 6) Daniel Karlsson 300 euro.

Häggblom utsågs vid Finlands 
juniorhandelskammares na-
tionella valmöte i Lahtis den 
24-26 oktober.

Han valdes enhälligt till Na-
tional Treasurer och är då an-

svarig för Finlands juniorhan-
delskammares ekonomi och 
sitter i arbetsutskottet i styrel-
sen tillsammans med fem an-
dra styrelsemedlemmar.

– Detta är en historisk dag 
för JCI Mariehamn eftersom 
det är första gången någon har 
fått en plats i centralstyrelsen 
genom att ställa upp i val. Ti-
digare utsedda funktionärer 
från JCI Mariehamn har varit 
Folke Sjölund (sekreterare) 
år 1977 samt Kai Uotila (juri-
diskt ansvarig) år 1990, skriver 
Danielsson.

Vid valmötet var närmare 
600 delegater och cirka 70 
lokala kammare represente-
rade. Från JCI Mariehamn 
deltog fem personer, Peter 

Nylund höll en föreläsning på 
engelska om hur man leder 
projekt. �

Stort infl ytande för JC
JCI Mariehamns Fred-
rik Häggblom har valts 
till nationell kassör för 
juniorhandelskamrarna i 
Finland.

– Fredrik är den enda i 
centralstyrelsens arbets-
utskott som representerar 
södra Finland, så i och 
med det har JCI Marie-
hamn fått ett jättestort 
infl ytande, skriver presi-
dent Nina Danielsson i ett 
pressmeddelande.

Foto: JC

� I helgen ordnar Skunk ett 
seminarium för skärgårds-
ungdomar på Kökar skola. 

20 ungdomar har anmält 
sig och under helgen kom-
mer de att delta i tre olika 
arbetsgrupper.

En grupp spelar och skri-
ver egna låtar under ledning 

av Emil Grönvall, en annan 
grupp jobbar med fotografi 
och skapar bland annat en 
fotoblogg, och en tredje 
grupp arbetar med design 
under ledning av Matilda 
Karlström. 

De kommer bland annat 
att sy om gamla kläder, ska-

pa smycken och andra deko-
rationer.

Skunk har även mycket an-
nat på gång. De försöker till 
exempel få till en stöd- och 
utbildningsverksamhet för 
elevråd, få resurser till Skär-
gårdsskjutsen och internet 
på skärgårdsfärjorna. (ml)

Skunk ordnar seminarium
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Tel. 018-26211

Koppla av och ät gott efter jobbet, ombord på Rosella!

Prisexempel EUR 19,  personbiljett t/r samt Bistro Buffet inkl. fri dryck.
Eller boka bord i à la carten. Utresa 16.00, åter i Mariehamn 22.00.

AFTER WORK
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Malin Tillström
Epost: malin.tillstrom@nyan.ax

Telefon: 528 478

Annika Aspholm i Hammar-
land tillbringade dag efter 
dag vid bassängkanten där 
hon följde dottern Sandra 
Aspholm vid träningar och 
tävlingar. Men så såg hon en 
annons om att en masters-
grupp skulle startas.

– För fyra år sedan kunde 
jag inte ens simma en meter 
fjäril, säger hon.

Det var då. Sedan dess 
har hon tränat och tränat, 
ställt upp i tävlingar och gång 
på gång slagit sina personliga 
rekord. Sedan i höstas har 
gruppen dessutom fått trä-
ningshjälp av Kjell Hansen 
som kört elitgruppens pro-
gram med gänget tre gånger i 
veckan.

I helgen deltog Aspholm i 
fi nska mastersmästerskapen 
i Åbo och simmade snabbare 
än hon någonsin gjort. I 50 
meter bröstsim slog hon i ka-
klet på tiden 38,86 sekunder 
vilket är nytt nordiskt rekord 
i åldersklassen 45-49 år. Med 
det var hon drygt en tiondel 
snabbare än Kate Sørensen 
från Danmark som satte det 
dåvarande rekordet för två 
och ett halvt år sedan.

– Jag och Miisa (Weuro) 
som också var med blev näs-
tan chockerade när vi märk-
te att tiden räckte så långt, 
säger Annika Aspholm.

Hon beskriver loppet som 
”ganska perfekt”.

– Jag hade en dålig målgång, 
jag har inte vanan i mig som 
gamla simmare som vet om det 
krävs två eller tre armtag innan 
de är i mål, så jag gled in i mål 
onödigt länge och där hade jag 
säkert kunnat ta några tionde-
lar, säger hon och fortsätter:

– Men jag fi ck en himla bra 
start, så det fungerade riktigt 
bra.

Hon har blivit starkare med 

tiden och har fått bättre drag 
i armtagen vilket gör att hon 
kommer högt i vattnet.

– Men det är ju så där med 
simning, det går i etapper och 
helt plötsligt kapar man sekun-
der.

På FM blev det dessutom 
både guld och fi nskt rekord i 
100 meter bröstsim med tiden 
1.30,46 nytt åländskt rekord 
i 100 meter frisim med tiden 
1.16,50 vilket gav ett brons.

– Bröstsim är min starkaste 

gren, men jag tycker om de an-
dra också.

EM i Spanien
Närmast på agendan väntar en 
endagstävling i Helsingfors i ja-
nuari. Och framöver fi nns stora 
mål.

– Om vi har råd och möjlighet 
har vi tänkt delta i masters-EM i 
Spanien i höst. Tills dess ska jag 
lägga till mer styrketräning för 
att få mer kraft.

Miisa Weuro satte två nya 

åländska rekord i åldersklas-
sen 35-39 år. Hon simmade 50 
meter rygg på tiden 48,28 vilket 
gav silver och 100 meter fritt på 
tiden 1.25,93. Weuro vann dess-
utom distansen 100 meter rygg.

Annika Aspholm vill gärna se 
fl er ålänningar i mastersgruppen.

– Det är aldrig för sent att 
börja och man behöver absolut 
inte vara gammal simmare – alla 
är välkomna, säger hon.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

Nu siktar 
hon mot 
masters-EM

Aspholm snabbast i Norden

SIMNING. För fyra år 
sedan kunde hon inte ens 
simma en meter fjäril. I dag 
har hon nordiskt rekord i 
sin klass.

Masterssimmaren An-
nika Aspholm, 45 år, bevi-
sade i helgen att det aldrig 
är för sent att börja med 
en ny sport.

Rekordhållare. Annika Aspholm överraskade sig själv och slog nytt nordiskt rekord på 50 meter bröstsim.  
 Foto: ANDREAS DIENERT

IFK Mariehamn steg till divi-
sion I i våras och hade i hel-
gen seriepremiär. Facit blev 
sju segrar och fyra förluster i 
Kuopio, vilket placerar laget 
femma i tabellen.

– Det är en rejäl nivåskillnad 
mot tvåan, den vandrade vi ju 
genom utan problem. Det att 
vi ramlade ur ettan senaste 
handlade om stor respekt för 
de andra lagen och nervosi-
tet. Vi underpresterade helt 
enkelt, säger spelaren och 
lagledaren Mats Rosberg som 
tillägger:

– Nu gick det betydligt bätt-
re.

Bäst individuellt i laget var 
Mikael Wiik med ett medel-

tal på 212,18 poäng följd av 
Oskar Mattsson på 204,3 och 
Mats Rosberg på 200,27. Wiik 
är inlånad från Norrtäljeklub-
ben Ankaret och förstärker 
IFK under säsongen.

– Vi tyckte det var kul att ha 
honom med och han ville gär-
na fortsätta. Vi får se hur ofta 
han kommer med, han har ju 
en serie i Sverige också och ett 
jobb att kombinera med, säger 
Rosberg.

Behöver fl er
Övriga i laget i helgens om-
gång var Boris Bergman, 
Kenneth Danielsson och 
Ove Pellas. Utöver det fi nns 
egentligen inga spelare att 
ta in i laget. Till exempel har 
den mångårige lagkamraten 
Per-Erik Gustafsson drabbats 
av en svårläkt handledsskada 
och det är osäkert om han alls 
kommer tillbaka i spel.

– Men det fi nns en vi funde-
rar på, Marcus Björk som har 

spelat riktigt bra i farmarlaget. 
Så det kommer folk bakifrån 
och knackar på, det är precis 
det vi väntat på. Vi behöver 
egentligen ännu fl er så vi får 

en bred trupp med spelare att 
välja bland, säger Mats Ros-
berg.

Målsättningen för IFK är 
att hålla sig på den övre halv-

an av tolv deltagande lag. Det 
innebär att man slipper kvala 
nedåt.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

Fin premiär
för IFK-bowling
BOWLING. IFK Mariehamn 
gjorde en bra seriepremiär 
i division I med sju vinster 
av elva möjliga.

– Det gick enligt planer-
na, till och med lite bättre, 
säger Mats Rosberg.

Nöjda. IFK Mariehamn är nöjda över premiären i division I-återkomsten. Från vänster Boris Berg-
man, Kenneth Danielsson, Mats Rosberg, Oskar Mattsson, Ove Pellas och Mikael Wiik. Foto: PRIVAT

� ÖSPELEN. 
D o p n i n g s -
kontrollerna 
får en egen 
sponsor under 
öspelen på 
Åland nästa 
år. Det är fö-
retaget Opti-
nova som går 
in och stödjer den biten.

– Optinova Ab har valt att 
stödja Öspelen 2009 utifrån 
ämnet: Rent spel och Anti-
dopning. Detta för att det 
passar in på Optinovas för-
hållningssätt i kundrelationer 
och företagets sätt att arbeta 
internt med personalfrågor, 
säger Optinovas vd Björn 
Kalm.

Internationella öspelsorga-
nisationen är ny medlem i den 
internationella antidopning-
organisationen WADA och 
medlemskapet innebär bland 
annat att dopningskontrol-
ler kommer att utföras under 
spelen på Åland. 

Testerna utförs av svenska 
Riksidrottsförbundet och 
analyseras av dopninglabora-
toriet på Karolinska Univer-
sitetssjukhuset i Huddinge, 
ett forskningsanknutet och av 
WADA ackrediterat laborato-
rium.

– Eftersom kravet på dop-
ningskontroller har uppkom-
mit efter att Åland fi ck spelen 
har det medfört utökade kost-
nader för oss som arrangörer. 
Därför är vi otroligt glada 
över att Optinova har valt att 
sponsorera den åtgärden, sä-
ger spelens styrelseordföran-
de Dick Ekström. (jl)

Optinova 
sponsrar 
antidopning

� INNEBANDY. Järfälla IBK 
spelade i helgen sin sjätte 
match i Svenska superligan. 
Laget drog på sig sin fjärde 
förlust när man föll borta mot 
Umeå City IBK med 4–5. La-
get ligger tolva i en haltande 
tabell.

Ålänningen Andreas Ahl-
qvist noterades inte för några 
poäng. (mt)

Uddamålsförlust
för Järfälla IBK

� TRAV. Kjell Mattssons tra-
vare Ailanthe gjorde debut i 
ett V75-lopp i lördags. Öpp-
ningen var dock tuff och fyra-
åringen höll inte hela vägen. 
Det slutade med en tionde-
plats med tiden 1.14,4.

– Han blev kvar där bakom 
med krafter kvar. Det blev för 
tuff öppning så det gick inte 
att ligga kvar där ute utan vi 
fi ck chansa i dag. Det var spa-
rat i mål i dag, säger kusken 
Tommy Zackrisson till trav-
net.se.

Segrade gjorde danske Can-
tab Hill D.E. på 1.12,9 och 
premierades med 100.000 
svenska kronor. (mt)

Tionde plats
för Ailanthe

� FOTBOLL. Djurgårdens 
IF förlorade föll hemma mot 
Kalmar FF med 0–1 i helgens 
allsvenska match. Laget ligger 
nia i tabellen. Daniel ”Daja” 
Sjölund vilades och fanns inte 
med i truppen.

DAGENS TV-TIPS
Sportmagasinet på Åland 24. Gäst: Thomas 
Fonsell, kommersiell direktör i IFK Mariehamn.
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Eeva Karvonen från Egentliga 
Finlands hästavelsförening var 
på Åland i går och åkte runt för 
att identifi era föl.

– Namn, registreringsnum-
mer, chipnummer och alla 
andra uppgifter registreras till 
Hippos, säger hon.

Hippos är den riksomfat-
tande centralorganisationen för 
travsport och hästuppfödning. 
Varje år tillkommer cirka 5.000 
hästar som tilldelas hästpass 
runt om i landet.

– Men det är inte bara föl, 
utan också importerade hästar, 
säger Karvonen.

Springer iväg
Nyan är på plats när hon ska 
registrera tre unga hingstar vid 
Talltorpa islandshästar i Saltvik. 
Det är inte helt lätt att samla in 
fölen som helst vill stå tätt intill 
mamma framom att granskas 
ingående av Karvonen och hen-
nes assistent Sanna Nyysönen.

Det krävs en intensiv jakt runt 
hagen innan hingstarna Sindri 
och Leiknir fångas in. Bättre 
går det med Amadeus, det för-

sta Ålandsfödda frieserfölet.
– Han är hur snäll som helst, 

intygar Linda Karlsson som 
äger hästarna.

– Så här hårt arbete är det 
inte alltid, ofta går det ganska 
lätt. De är faktiskt mer rädda 
för mig än för vad jag gör, säger 
Eeva Karvonen.

Rakapparat
Hon inleder med att rita av 
täckningen på hästen, anteckna 
namn och föräldrar. Därefter 
börjar det som hästarna tycks 
uppleva som mest besvärligt; 
rakapparaten åker fram. Två 
fl äckar rakas kala, i en skjuter 
hon in ett chip och från det an-
dra tar hon ett blodprov.

– Det är för att kontrollera att 
hästarna verkligen har den mor 
och far som ägarna uppger, sä-
ger Karvonen.

Den här gången var det tolv 
hästar som registrerades, förra 
året var det 15 stycken.

– Men också här handlar det 
om importerade hästar, säger 
hon.

Linda Karlsson står för sin 
beskärda del från Talltorpa 
varje år.

– Med 30 hästar blir det bara 
fl er och fl er föl varje år, säger 
hon och skrattar.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Här identifi eras fölen på Talltorpa
HÄSTSPORT. Varje år re-
gistreras cirka 5.000 häs-
tar i Finland. Tolv av dem 
ritades av och fi ck chip i 
nacken på Åland i går.

Nyan var på plats och 
fi ck följa en intensiv jakt 
på de motvilliga fölen.

Blyg kille. Linda Karlsson har cirka 30 Islandshästar. Här står Sindri, ett blygt föl som inte alls gillade att bli registrerad i går. Men efter en liten strid gick allt som det 
skulle.  Foto: ANDREAS DIENERT

Blodprov. Eeva Karvonen tar här blodprov på Sindri. I bakgrunden assisterar Sanna Nyysönen.
  Foto: ANDREAS DIENERT

��  IF Åland-friidrott: Funktionärs-
träff inför öspelen 2009 i dag tisdag 
19.00 i restaurangen på Wiklöf Holding 
Arena. Alla intresserade är välkomna.

��  ÅIBF: Ordinarie höstmöte 
torsdag 18.00. Stadgeenliga förhand-
lingar.

��  ÅID-friidrott: Friidrottsut-
skottet håller valmöte, tisdag 4 
november 19.00 i Vikingahallen, 
Jomala.

��  ÅID-skidor: Alla skidin-
tresserade, skidresa till Idre 4-7 
december. Anmäl dig till Char-

lotte på 04575267037 senast 10 
november. 

��  ÅIGA: Ordinarie höstmöte 
i dag tisdag 19.00 på Park Alandia 
Hotell. Stadgeenliga förhandlingar. 
Därefter ledarträff inför öspelen 
2009.

��  Ålands Ryttare rf: Obs! 
Nytt datum! Höstmöte torsdag 30 
oktober 19.00 i stallkaféet på trav-
banan. Alla medlemmar välkomna! 
Vi bjuder på lite gott! 

��  ÅMK-folkrace: Nu är det 
dags för förarlicenskurs. Lördag 

15 november ska vi ha utbildning 
för er förare och funktionärer. 
Anmäl er till Åse Ask senast 7 
november.
 
ÅSSF-skytte: Viltmål cup 1 10m 
rörligt mål onsdag 18.30 på Bred-
mobanan. OBS! Se dag.

Sportens kom ihåg

HÄSTSPORT
Hopptävling på RK Sleipner, 26 oktober
Placerade ekipage
Klass 1, 70 cm 2 faser: Maeva Hachem–Jaa-
van Ässä (-) 0/0 fel, tid i fas 2 37,9 sek , Julina 
Jansson–Matilda Wildfi re (ÅR) 0/0 43,5, Felicia 
Aalto–Hokus Pokus (RS) 0/4 33,7, Janina Ek-
lund–Zack (RS) 0/4 39,2.
 Klass 2, 80 cm 2 faser: Jennifer Schönberg–
Cherokee II (ÅR) 0/0 27,2, Therese Johans-
son–Chablis (ÅR) 0/0 28,4, Sara Nylund–Soleiy 
(-) 0/0 28,6, Janina Eklund–Zack (RS) 0/0 30,6, 
Sophie Salmelin–Antiloopia (RS) 0/4 28,4, 
Sanna Sjöblom–Stay Ups (-) 0/5 51,0.
 Klass 3, 90 cm 2 faser: Tiina Rosenberg–
Loovisa (ÅR) 0/0 32,0, Josefi n Kevin–Stock-
mossens Ferrano (RS) 0/0 32,6, Maria Fager-
lund–Quinto von Orshof Z (RS) 0/0 38,0, Cia 
Langebro–Schneewittchen (RS) 0/4 36,4.
Klass 4, 100 cm 2 faser: Nathalie Jansson–
Matilda Wildfi re (ÅR) 0/0 43,8, Tiina Rosen-
berg–Loovisa (ÅR) 0/4 45,4.

� TRAV. Bang In Line, som trä-
nas av Roald Eriksson gjorde 
en fi n prestation i ett V65-lopp 
på Solvalla i söndags. Med Tor-
björn Jansson i sulkyn slutade 
ekipaget på en andra plats med 
tiden 1.16,9 i det 2.140 meter 
långa loppet med autostart.

För prestationen kunde ägar-
na i Stall Ra Ta Ta inkassera 
20.000 svenska kronor. Bang In 
Line har vunnit fem lopp på nio 
starter och har tjänat in 95.656 
kronor i år. I samma lopp star-
tade Cinnober Sign som tränas 
av Ralf Gustafsson. Björn Goop 
i sulkyn styrde in på en sjätte 
plats på tiden 1.17,2 vilket gav 
3.000 kronor i prispengar.

På samma bana startade både 
Smashing Eliza, med Anna-Ka-
rin Rundqvist på ryggen, och 
Mambo Nr Five, med Stina 
Swartling, i ett montélopp. 
Bägge ekipagen blev oplace-
rade. (mt)

Bang In Line
tvåa på 
Solvalla

� TRAV. En Harry Boy-ku-
pong inlämnad hos Paf-Select 
gav hela 53.570 kronor i vinst 
under söndagens V65-omgång 
på Solvalla. Kupongen kos-
tade 288 kronor och prickade 
rätt i alla sex avdelningar. (jl)

Travvinst till 
åländsk spelare

� VOLLEYBOLL. Johan 
Lindströms Sollentuna för-
lorade premiären i Elitserien 
mot Habo på hemmaplan. 
Slutställningen blev 1–3  (25–
22, 23–25, 18–25, 17–25).

Lindström spelade de två 
första seten samt byttes in i 
fjärde set. Han svarade för två 
poäng, båda i anfall. (mt)

Sollentuna föll
i seriepremiären

� ISHOCKEY. Robin Englunds 
Hudiksvall HC åkte på säsong-
ens fjärde förlust i mötet mot 
LN 91 Hockey. Efter tre perio-
der blev slutresultatet 0–3.

Laget ligger trea i division I, 
grupp B med 16 poäng på tio 
matcher. (mt)

Inga poäng för
Englunds HHC

� HANDBOLL. IFK Marie-
hamns handbollslag vann sin 
andra raka match i Stockholms-
seriens division IV. Laget vann 
borta mot Vassunda HK med 
18–12. IFK ligger därmed fem-
ma på sex poäng i en haltande 
tabell. (mt)

Andra raka
för handbollen
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BINGO
med lyckotavla

På Paf Casino
på Torggatan 14

alla TORSDAGAR kl. 19

• 5 raders BINGO
• Lyckotavla, vinster

34 – 336
• Kvällens poängplockare:

3 kg kaffe och 1,5 kg
kaffe

€ €

Förmodligen påbörjade han löpningen någon gång i den 
första halvleken. Redan innan Jani Lyyski ens visste att 
just den passningsmöjligheten ens fanns.

När sedan Tommy Wirtanen rundade Tuomas Peltonen i 
Honkas mål och satte dit 3–2 jublade hela WHA som om IFK 
precis säkrat ett nytt kontrakt. Eller som om de återigen tagit 
steget upp i ligan.

För visst var det lite så det ändå kändes. I säsongens sista 
match tog IFK Mariehamn fram alla nödvändiga krafter och 
visade att laget trots allt kunde säkra kontraktet på egen hand. 
Utan någon hjälp av Jaro. Utan någon hjälp av RoPS.

Men för en klubb som inom tre år siktar på spel i Europa ska 
det inte vara kring kvalstrecket som säsongen summeras. Det 
vet IFK:s ledning, det vet spelarna och det vet inte minst lagets 
supportrar. Likväl blev det så och kanske är det inte så konstigt.

Ett lag som endast har få spelare med heltidskontrakt är inte 
ett lag som kämpar om medaljerna i ligan. Ett lag som måste 
träna före eller efter normal arbetstid är inte ett lag som är med i 
toppstriden.

Det är här som IFK ska börja. Till nästa säsong måste samtliga 
spelare i truppen vara heltidsanställda. Inte bara tolv som det nu 
fi nns styrelsebeslut på. Något annat alternativ fi nns inte. Eller, 
det fi nns ett annat alternativ, men då pratar vi om en målsättning 
som hamnar vid att stanna sig kvar i Tipsligan.

Finns inte heltidskontrakten där fi nns heller inte längre 
de inhemska spelarna kvar. De som länge ställt upp för sitt lag 
blickar nu vidare. Tommy Wirtanen ska testspela för Örebro, 
André Hansell har fått lite speltid i slutet och Jani Lyyski kring-
gärdas ideligen av rykten.

 Finns inte heltidskontrakten där lär IFK samtidigt inte kunna 
locka till sig spelare från något annat än division II i Sverige. Så 
är verkligheten i dag och det lär inte ta IFK ut i Europa. Men vad 
fi nns då kvar?

Jo, kvar fi nns bara en kontinuitet som handlar om att vänta in 
nästa transferfönster. De senaste två sä-
songerna har IFK Mariehamn nämligen 
inte haft ett tillräckligt slagkraftigt lag vid 
säsongens start. Inte slagkraftigt nog 
för toppstriden i alla fall.

Förra säsongen var det tolv matcher 
utan förlust som räddade kvar IFK Ma-
riehamn. Förra säsongen var det Daniel 
Johansson som breddade truppen när 
målen inte kom. I år räddades IFK av 
fyra raka hemmasegrar och tre 
inlånade spelare från Allsvens-
kan.

Med andra ord. Det går 
inte att fortsätta även nästa 
säsong med att ge spets-
kompetens åt truppen 
först när höstsäsongen 
börjar. Den måste fi nnas 
där från första avspark. 
Från den första matchen. 
Med ett heltidskontrakt i 
handen.

Nu måste IFK bli ett proffslag

Sportkrönikan / Johan Larsson

IFK Mariehamn 
har redan Mat-
tias Wiklöf. Nu kan 
ännu en Sandviken-
spelare bli klar för 
klubben. Det hand-
lar om den centrala 
mittfältaren Marcus Olofsson.

– Jätteroligt, ett kvitto för att 
det gått bra för mig den här sä-
songen, säger Olofsson till Ar-
betarbladet.

Sandviken slutade på en fem-
teplats i sin division II-zon och 
Olofsson gjorde lika många mål 
under säsongen. Tidigare har 
han bland annat representerat 
GIF Sundsvall och Friska Vil-
jor.

– Killarna går på semester den 
i november och det här var den 
enda möjligheten att praktiskt 
ordna något, säger IFK Ma-
riehamns klubbdirektör Peter 
Mattsson.

Är tillräckligt bra
Det var samma agent som tip-

sade IFK om Mattias Wiklöf 
som nu tipsat om Olofsson. 
Wiklöf har själv spelat en sä-
song med Olofsson i Sandviken 
och beskriver honom som en 
bra tvåvägsspelare. Wiklöf har 
dessutom ett litet minne från 

säsongen 2007.
– Vi har alltid en 

omröstning i publi-
ken om vem som 
varit årets spelare 
och jag vann med 
en eller två röster 
före honom.
Vad är han för typ 

av spelare?
– Han har en bra inställning och 
det är en seriös kille. En sån 
som IFK skulle knyta till sig, sä-
ger Wiklöf.

Det låter lite som din 
spelstil?

– Fast han har fl er kvaliteter och 
har mer boll i sig. Jag är mer en 
slitvarg. Han är visserligen också 
en slitvarg men är bra med båda 
fötterna och har bra teknik.

Och om du hade fått be-
stämma?

– Hade jag fått bestämma hade 
vi haft honom till nästa säsong. 
Jag vet att han är tillräckligt bra, 
säger Wiklöf.

JOHAN LARSSON
johan.larsson@nyan.ax

tfn 528 462

IFK testar mittfältare
FOTBOLL. Knappt har 
säsongen slutat förrän nya 
spelare är på ingående. 
Den här veckan testar 
nämligen IFK Mariehamn 
mittfältaren Marcus Olofs-
son, 26, från Sandvikens 
IF.

En gång per år arrangerar 
Ålands sportskytteförening, 
ÅSSF, ett träningsläger på skjut-
banan i Bredmo i Lemland för 
ungdomar från hela SFI-områ-
det.

Normalt sett är intresset bland 
juniorerna stort, men oturligt 
nog sammanföll helgens läger 
med en större tävling i Lovisa. 
Deltog i år gjorde därför en-
bart ålänningar med undantag 
från tre juniorer från Raseborgs 
Skyttar.

Experthjälp
I vanliga fall tränas juniorerna 
av sina föräldrar. Men i sam-
band med träningslägret gästar 
Christer Lassus från SFI:s skyt-
teförbund föreningen för att ge 
tips, råd och se vilka brister som 
fi nns i den redan pågående trä-
ningen som han kan rätta till.

– Jag tittar mest på siktbild 
och skjutställning. Det är fan-
tastiskt vad de tar åt sig. Trots 
att de är så unga kan man tro 
att vissa har 20 års erfarenhet, 
säger han.

Nytt rekord
12-åriga Maria Liewendahl har 
dock inte mer än tre års skytte 

bakom sig. Men på den tiden 
har hon hunnit med många 
tävlingar inom SFI och därtill 
många nya rekord. Bland annat 
putsade hon sitt gamla rekord 
från 176 till 177 poäng under 
lördagen på en tävling som av-
slutade första lägerdagen.

– Christer har lärt mig nya sa-
ker jag ska tänka på när jag skju-
ter för att bli ännu bättre. Bland 
annat att jag ska lägga tyngden 
på hälen i stället för på tån som 
jag nog gjort innan, säger hon.

Och kanske var det den för-
bättrade tekniken som gjorde 
att hon tog hem segern i sin 
klass.

Siktar på FM-guld
Mathias Nordberg, 13 år, har 
redan hunnit med att bli FM-
tvåa i både luftgevärskytte och 
miniatyrgevär. Under lördagen 
sköt han för första gången i 
16-årsklassen, och därför utan 
stöd.

– Jag ser lägret som en extra 

träning därför att mitt nästa mål 
är att vinna FM, säger han. 

Och han får nog ses vara ett 
steg närmare målet efter succé 
han gjorde i debuten då han 
vann sin klass på 379 poäng.

Det fanns även andra ålän-
ningar som presterade bra i 
Ålandsträffen. För de övriga 
åländska rekorden stod Andre-
as Virtanen, 580 poäng i A20 
och Elin Liewendahl, 382 i D16, 
vilket gav dem segern i respek-
tive klass. Övriga klassvinnare 
blev Leo Jansson, 251p i klass 
MS14, Jonathan Grönlund, 184 
p i klass S10, och Daniel Lie-
wendahl,174 i klass S8.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 469

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

Siktar på att bli bättre skyttar
SKYTTE. Framgångarna 
haglar tätt över Ålands 
sportskytteförenings 
juniorer. Och för att de inte 
ska tappa teknik och fokus 
gästade den erkända 
tränaren Christer Lassus 
föreningen på deras årliga 
träningsläger.

� BOWLING. Den andra 
omgången i riksseriens di-
vision IV spelades i Salo i 
helgen. De åländska lagen 
BK Komet och IFK Marie-
hamn II vann båda tre mat-

cher var samt förlorade två. 
Det innebar att IFK steg en 
pinne till fjärde plats med 
Komet stannade kvar på en 
andra plats i tabellen.

Bästa ålänning individuellt 

var IFK:s Marcus Björk som 
var nästbäst i hela omgången 
med ett snitt på 205,60 poäng. 
Bäst i Komet var Kim Nyman 
som var fyra totalt med snittet 
199,40 poäng. (mt)

Tre segrar var för bowlinglag

� FOTBOLL. Det blev som 
väntat Jani Lyyski som tog hem 
utmärkelsen årets Pohjola-spe-
lare i Tipsligan. Det är publiken 
som röstar fram matchens spe-

lare och precis som förra året 
fi ck Lyyski fl est röster.

Av säsongens 26 matcher blev 
Lyyski framröstad 13 gånger vil-
ket är en röst mer än tvåan Ville 

Koskimaa. Trean Titi Essomba 
fi ck sju röster.

Mattias Wiklöf blev näst 
bästa spelare från IFK med fyra 
röster. (jl)

Lyyski blev publikens lirare

� SEGLING. Alandia Sai-
ling Teams Björn Hansen och 
hans besättning bestående av 
Mathias Bredin, Fredrik Ap-

pelgren, Lasse Tapper och An-
ders Jönsson hade en bra helg 
i Stockholm. Laget seglade in 
som första båt i tävlingen GSYS 

October Match Race som ran-
kades som en grade 3. Med var 
också Oscar Dannström som 
slutade på en femte plats. (mt)

Hansen vann i Stockholm

Putsade sitt rekord. Med en poängs marginal lyckades Maria Liewendahl förbättra sitt personbästa.

Debuterade. 13-åriga 
Mathias Nordberg har hun-
nit med att bli både FM-tvåa i 
luftgevärsskytte och i miniaty-
gevär. I lördags gick han upp 
en klass till 16 år, och lyckades 
där skjuta hem segern.

Rutinerat besök. Chris-
ter Lassus besöker Bredmo 
skjutbana en gång per år för att 
dela med sin av sin rutin och 
kunskap på Ålands sportskytte-
förenings årliga träningsläger.

Snabb skytt. Trots att Leo Jansson hade en timma på sig att 
skjuta sina skott var 15 minuter allt han behövde.
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Vi söker snarast en

  Varuexpeditör 
till vår expeditionsavdelning. 

Jobbet kräver att du kan tala och skriva 
flytande svenska. 

Ring 23622 / Åsa Dahlman eller skicka 
e-mail: asa.dahlman@dahlmans.aland.fi

  

LÄGENHETER 
UTHYRES

Smedsgr 7,M:hamn

1rum, sovalkov+kök 
55m². 460€. Ledig

Murargr 2, M:hamn
3+kök 81m². 854,50€ 
från1 nov.

Murargr 2, M:hamn

1+kokvrå. 25m². 
Möblerad. el ingår. 377€ 
Från 1dec, ev tidigare

Bamböle radhus

1+kokvrå. 20m². 220€ 
Ledig

Kvarnbo

1+kokvrå. 35,5m². 
346€. Ledig

Emkarby skola

Klassrum för verksam-
het eller förråd. Ledigt

Murargränd 1

140m² lokal (Bild och 
formskolan). 950€ 
Från 1 februari.

Svar till:
patriks.maleri@aland.net

Disponent: 
040 48 25 700, dagtid

� Anthonio Salminen häv-
dar envist att minskad skatt 
på arbete ökar arbetstaga-
rens arbetsinsats. Som bevis 
för detta menar Salminen 
att statens skatteintäkter 
ökar år från år i de nordiska 
länderna tack vare regering-
arnas skattesänkningar.

Detta kan vanligt folk se 
genom statistik enligt Sal-
minen, utan att han för den 
skull åskådliggör detta mer 
noggrannare för oss som 
tvivlar på hans så självsäkra 
ståndpunkt. Enligt mitt 
förmenande bortser Salmi-
nen i sin rimlighetskalkyl 
från den komplexitet denna 
fråga har. Om man tänker 
sig att inkomstskatten sänks 

med syfte att öka arbetsin-
satsen så uppstår en proble-
matik kring de bidrag som 
arbetstagaren tänkas kunna 
erhålla.

Många av de bidrag och 
avgifter som våra medbor-
gare erhåller och betalar 
( t .ex bostadsbidrag eller 
barnomsorg ) är inkomst-
relaterade vilket kan göra 
att om arbetsinsatsen ökar, 
minskar också bidraget eller 
ökar avgiften. I en sådan 
situation är det lika rimligt 
att tro att arbetstagaren inte 
ökar sin arbetsinsats. Denna 
problematik rör i första 
hand de som finns i de lägre 
inkomstgrupperna.

En annan problematik är 
priset på fritiden till förhål-
lande av arbetsinsats. Om 
löneinkomsterna stiger på 
grund av en skattesänk-
ning blir fritid relativt sett 
dyrare. Detta kan då leda 
individen till att det lönar 
sig att arbeta mer. Detta är 
den så kallade substitutions-
effekten. Det faktum att 
individen har fått en högre 
inkomst gör dock att denna 
kan uppnå en högre nyt-
tonivå utan att öka arbets-
insatsen, alternativ välja att 
arbeta mindre och behålla 
samma nytta som innan. 
Detta är den så kallade 
inkomsteffekten.

En sänkning av skatten 

ger sålunda både en substi-
tutionseffekt och en inkom-
steffekt som drar åt olika 
håll när det gäller effekten 
på arbetsutbudet. Avgöran-
de för individens beteende 
blir vilken effekt som då är 
störst. När det gäller frågan 
om att delta eller inte delta 
i arbetskraften så bortfaller 
inkomsteffekten helt för, 
individer som står utanför 
arbetskraften.

De får inte del av en skatte-
sänkning på arbetsinkoms-
ter om de inte träder in på 
arbetsmarknaden. Enligt 
Salminen borde många av 
de som ligger under fattig-
domsgränsen på Åland ( 13 

% )  kunna börja arbeta lite 
mera och på så sätt öka sin 
välfärd. Enligt utredningen 
om ekonomisk utsatthet och 
social trygghet på Åland 
finns bland dessa siffror 
ekonomiskt bl. a utsatta 
ensamstående föräldrar 
med barn ( beroende av 
bostadsbidrag, barnbidrag, 
förebyggande utkomststöd 
),  ensamstående förälder 
utan hemmaboende barn 
som betalar underhållskyl-
dighetsbidrag. ( beroende 
på  inkomstens storlek ), en-
samstående män och kvin-
nor ( beroende av bostads-
bidrag ). Hur har Salminen 
tänkt att till exempel en 
äldre ensamstående kvinna 

i åldersgruppen 70- 90 år 
med enbart folkpension  
skall kunna öka sin arbets-
insats för att öka sin välfärd 
eller en ensamstående tre-
barnsförälder beroende av 
bidrag och utkomststöd, om 
bidragen samtidigt sänks 
och barnomsorgsavgifterna 
ökar. Det vore intressant 
att få veta vilka de många 
är som Salminen tänker på. 
Många som ligger under fat-
tigdomsgränsen är ointres-
santa för arbetsmarknaden 
då de bland annat är för 
gamla eller har fel utbild-
ning för att komma ifråga 
för de arbeten som erbjuds

 Henrik Lagerberg (s)

Nyttan av skattesänkningar

� Det fi nns tydligen en del 
olika uppfattningar om hur 
parkeringshus-bygget borde 
göras. Folke Sjölund redovi-
sar sina i en insändare. Jag 
vill framställa. en annan syn 
på saken

Parkeringsutrymmet har 
kommit till på grund av att 
staden lovat  se till att Alan-
dica har parkeringsplatser. 
En orsak till bygget är också 
att landskapsregeringen vid 
självstyrelsegården har ett 
parkerings-underskott. Det 
åtgärdar landskapsregeringen 
via medfi nansiering av byg-
get.

 Samarbete över gränsen 
Mariehamn-landskapsreger-
ingen är möjligt, viktigt och 
naturligt och ekonomiskt 
intressant.

Bygger vi enligt Folke Sjö-
lunds idé kostar 130 platser 
cirka 35.000 /st medan de i 
Alandica-alternativet kostar 
c:a 25.000 /st. Det är klart 
att man kan jämföra med bil-
märken men man kommer ut-
märkt fram i en billig bil. En 

fördel är att parkeringen lig-
ger på Alandicas tomt i stället 
för på stadens mark, staden 
har som bekant knappt med 
tomter och mark.

 I insändaren hävdas att 
stadsplanefrågorna skulle 
vara svåra. Det hör till saken 
att delar av denna parkering 
fi nns med i bygglovet för 
Alandica!! Då är det inte 
svårt att ordna det formella. 
Parkering under mark kan 
inte vara något problem.

När det gäller entreprenö-
ren och skadestånd så är vill-
koren för att skriva kontrakt 
om Folke Sjölunds förslag 
inte heller fyllda. Beställaren 
(staden) har rätt att för-
kasta alla anbud. Jag tycker 
inte heller att en eventuell 
ersättning för entreprenörens 
arbete i sig är oskälig, pengar 
fi nns att ta av.

Arbetsmodellen: Staden 
gör upp med landskapsre-
geringen om parkering, det 
fi nns stora fördelar också för 
Alandica.

Bygganbuden till staden 
förkastas.

Landskapsregeringen kon-
trakterar parkeringsutrymmet 
som ett tillägg till Alandica.

Staden köper ett antal par-
keringsplatser i garaget.

Platserna kan sedan säljas 
till tomtägare som står i be-
råd att bygga och har trångt 
på tomterna.

Vi talar om en besparing 
för staden (med lite salt i grö-

ten för landskapsregeringen) 
som i stort motsvarar vad som 
krävs i ökat årligt resultat för 
att staden skall ha ekono-
min i balans enligt objektiva 
kriterier.

 Lennart Isaksson

 PS: Ett utmärkt exempel 
på besparing som en bättre 
samhällsstruktur leder till.

Fakta om parkeringshus

Kk-hus. ”Staden gör upp med landskapsregeringen om parke-
ring, det fi nns stora fördelar också för Alandica.” skriver insändar-
skribenten.  Foto: JONAS EDSVIK

�  I sin insändare om sport-
fi ske i Föglö fi losoferar Mats 
Granesäter (s) bland annat 
om avundsjuka och svunna 
tider. En av hörnstenarna i 
vårt nuvarande demokratiskt 
skapade samhälls- och rätts-
system är individens frihet 
och den grundläggande rätten 
för alla att bestämma över sig 
själva och sin egendom. Vill 
till exempel Granesäter dela 
med sig av sitt eget fi skevatten 
till turister och andra fi ske-
intresserade är han varmt 
välkommen att göra det. För 
det kan väl inte vara så att 
det är det som den refererade 
avundsjukan handlar om, att 
han eventuellt inte har något 
eget fi skevatten att dela med 
sig av? 

I de svunna tider (1988) som 
refereras till i insändaren 
fanns också ett alternativt 

samhällssystem, frekvent an-
vänt i våra östra grannländer, 
som inte var lika noga med 
individens rätt till egna val. 
En ideologi som jag är säker 
på att de ”välbeställda ryssar” 
som Granesäter hänvisar till 
i sin insändare, är minst lika 
glada för att ha gått i graven 
som de fl esta av oss andra är. 

Den brännande frågan om 
sportfi skets framtid på Åland 
handlar egentligen bara om 
en enda sak – respekt för 
rätten att låta var och en 
besluta om nyttjanderätten av 
sin egen egendom, må vara 
stuguthyrare, vattenägare, fri-
tidsfi skare eller ”välbeställda 
ryssar”. Men låt för guds skull 
var och en ta sina egna beslut 
– det vinner alla på! 

”Turistvän och 
vattenägare”

Fiske i grumligt vatten

� Många har tyvärr drab-
bats av denna hemska 
sjukdom. Den gör så att 
människor blir inlåsta i sina 
lägenheter och hus. Ingen 
kan förstå hur det år om man 
inte själv har upplevt det.

Paniken är ju att man vet 
inte vart man ska ta vägen. 
Dessa fysiska symtom, med 
kallsvettningar, andnöd, yrsel 
hjärtklappning och naturligt-
vis det värsta är ju att man 
tror man dör.

Det fysiska är inget man 
inbillar sig utan, allt upplever 
man på riktigt.

Tyvärr kan varje människa 
råka ut för detta. Det behövs 
“bara” något traumatiskt 
som händer i livet och plöts-
ligt dyker det upp. Rädslan 
är ju att få nästa anfall och 
var man befi nner sig.

I början skrämde jag full-
ständigt livet av busspassage-
rare när jag låg och kravlade 
på golvet i bussen. Det är 
mycket viktigt att man pratar 
om det och att man säger till 
sin omgivning att man har 
denna sjukdom.

Det har ett psykologiskt 
värde och kan förhindra 
anfallen. Det här är inget att 
skämmas över, det är så att 
man är inte tokig Inte mer 

än någon annan.

Men själsliga sjukdomar 
har en tendens att få lite 
mindre utrymme i massme-
dia. Många går naturligtvis 
omkring och det syns inte, 
men tro inget annat att det 
är lika hemskt som någon 
fysisk sjukdom.

Själv drabbades jag så 
tidigt som i tolv årsåldern 
1959. Så jag har haft det 
snart i 50 år.

Det som vore adekvat i 
detta sammanhang är att 
dessa tysta sjukdomar borde 
få mer utrymme. Lika väl 
som man pratar om fysiska 
åkommor borde detta vara 
en självklarhet att kunna få 
ut en information till allmän-
heten.

För jag lovar att det det 
fi nns inte mycket till kunska-
per inom detta område.

Man läser för sällan i 
tidningar hur denna sjukdom 
är förödande för människor 
inte minst ungdomar.

Så visst fodras det en na-
tionellt upplysning om dessa 
tysta sjukdomar. För tyvärr 
lider många kanske upp mot 
800.000 i tysthet

 Bo Grapenskog
Växjö

Panikångest är en
djävulsk sjukdom

� I söndags uppmärksam-
made föreningen Allsvensk 
samling på Åland att det gått 
200 år sedan kriget 1808-09. 
Det gjordes genom ett semi-
narium i lagtingets audito-
rium. 

Seminariet öppnades av 
talman Roger Nordlund. I sitt 
öppningstal sa han bland an-
nat att kriget mellan Sverige 
och Ryssland för 200 år sedan 
i förlängningen kom att bli av 
avgörande betydelse för både 
Finlands självständighet och 
Ålands självstyrelse.

Seminariets första huvud-
talare var fi losofi e doktor 
Kenneth Gustavsson. Han 
berättade om bakgrunden, 
händelseförloppet och tiden 
efter Gustav den IV Adolfs 
vistelse på Åland för att leda 
kriget i Finland. Han visade 
även upp många OH-bilder 
som gav en bild av hur livet 
var både för militären och för 
lokalbefolkningen på Åland 
under krigstiden.

Seminariets andra huvud-
talare var Eckerös kommun-
direktör Jörgen Lundqvist. 
Han berättade om folkupp-
bådet i maj 1808 som tog sin 
militanta början i Finström. 
Han berättade också om som-
marens Gummerusfest som 
fi rades på Öland i maj 2008.

Ungefär 60 personer deltog 
i seminariet. (ml)

Seminarium om kriget 1808-09

Annonsera i 
den tidning 

du själv läser!
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MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

NYANS ROS

”

��  Borde höjas från 5 till 10 år för 
att få Hembygdsrätten inte ta bort 
den. Annars skiter vi på egen matta. 
0457.

��  Gamla Viking 2 hösten 1977, 
avgång från Kapellskär på kvällen. 
Vindstyrka vid söderarm 32 m/s i 
byarna, SV vind. Rorsman beordrad 
ner på bildäck för att kolla lasten 
p.g.a kraftig rullning . Placering av 
byksäckar mellan bilarna för att dom 
inte ska slå ihop. Passagerna står 
nere på bildäck likbleka i ögonen av 
rädsla. Det var tider det... 0400.

��  Hon som jobbar på draken 
heter Hanna. Hon är inte singel. 040.

Sverige vill inte ens ha pallervantar 
som vi ålänningar är. Nu är vi Fin-
lands problemavfall. Mvh ålänning.

��  I år köper vi julklappar i Hel-
singfors och Norrtälje. Hoppas alla 
andra gör detsamma. Sänk priserna 
på Åland. Jultomten.

��  Jag tycker att Him ska komma 
till Rockoff. Dom är bäst! Mvh en 
Him beundrare.

��  Vi inom ”Aktionsgruppen Hela 
Världen mot solkraft” protesterar mot 
alla solfångare. Tänk bara om dom 
skulle lyckas. Jag menar fånga solen 
alltså. Tänk vad mörkt de skulle bli. 
Sokrates.

��  Du som saknar en mörkgrön 

cykel i Dalbo, vi lånade den men 
vi lämnade den vid Toyota. 2 lata 
personer (:

��  Bland Ålands Cancerförenings 
Reselotterivinster fi nns det 3st. 
kryssningar med Birka, sommaren 
2008. Trodde den sommaren var 
redan...? 045.

��  Ju mera företagarna tjänar 
i Finström, ju fattigare blir kyrkan! 
050.

��  Vilken fi n avslutning IFK! 
Spännande bra match, och att ni fi ck 
sätta det sista avgörande målet, och 
att Tommy äntligen fi ck göra mål. 
Härligt! Tack. 040.

��  Sophy och Magnus i Savet-
heplanet har jobbat mycket för att 
kunna ta hit fi lmen ”I Elfte Timmen”, 
som är viktig för alla att se, och den 
berörde mej starkt, och det kommer 
endast en politiker från Ålands land-
skapsregering och lagting, de som 
ska bestämma om vår framtid. Det 
tycker jag är väldigt dåligt av dem. 
Svårt att veta vem man ska rösta på 
i nästa val. 040.

Mamma, våra grannar måste vara 
jättefattiga! Varför tror du det? Jo, 
när bebisen svalde en euro blev det 
rysligt liv... Britt-Marie P.

��  Svårt att begripa sig på ålän-
ningarna som tycker att lokaltid-
ningarna är för dyra. Det är otroligt 

billig information detta, nästan var 
dag och underhållning. Annars är 
ålänningarna duktiga på att lägga ut 
pengar på en hel del onödigt som 
blir stora summor under ett helt år. 
040.

��  Den kosmetiska sjöfartsprofi l 
man jobbar med i Mariehamn är 
som Kejsarens nya kläder. Ingen 
verkar se det förutom Gun Eriksson-
Hjerling som pekar på det verkliga 
maritima behovet i gårdagens tidning. 
Okunnigheten fi rar triumf och kostar 
multum i staden. Kan ingen stoppa 
eländet? Sjömän i släkten.

��  Någon som vet om 
Arkens nattklubb är öp-
pen på fredag? Alltså 
på Halloween. Har 
tydligen missat något 
i informationsväg här 
:) 0457.

��  Hur kommer 
det sig att det inte 
stod något i tidning-
arna om krocken 
mellan en Sonera-bil 
och en Volvo? Med 
tanke på att det är fem 
före att det står att man har 
spottat på gatan i tidningen :s 
Fundersam.

��  Och jag som har haft för mig att 
vi får elektricitet från kärnkraften! 050.

��  Maniac och Elvira , vi önskar er 
en skräckfull Halloween! Ha Ha Ha...! 
Draculas Systrar.

��  Ni som lär era barn att köra bil, 
lär dom rätt! Man ska inte blinka före 
rondellen. Blinka sen när ni kör ut! Och 
kör 50 på 50-väg, inte 35 osv. Mvh en 
med regler i huvudet.

��  Det är väl så att Nauclér har 
ett uppdrag från Ålands Producent-
förbund att få fl era växtskyddsgifter 
godkända. Detta är ju tvärs emot vad 
Producentförbundet vill framföra i sin 
propaganda, snacka om att prata med 
kluven tunga. 0457.

��  Röde Orm antar utmaningen från 
Sunnarna och Willarna. Vi köper 30 
st rosa band och skickar utmaningen 
vidare till Transmar. 0457.

��  Nog måste man undra varför inte 
polisen tog hand om Ninjamannen, han 
hade ju en ”kniv” på sej. Det får man 
inte ha, men det är väl olika på typer i 
vår hage. 0400.

��  Detta system med ÅMT kontant-
kort är faktiskt rätt dumt. Varför stängs 
kortet av om man inte har saldo? 
Meningen med kontantkort är väl ändå 
att man ska kunna bli nådd även om 

saldot är slut? I det fallet är nog Sonera 
Easy bättre. När ska ÅMT utveckla 
ett nummer man kan ringa dygnet 
runt så man får saldot? Annars är jag 
helnöjd med ÅMT kontant! Billigare att 
ringa men dyrare att messa än Sonera 
dock... Kanske ni borde utveckla syste-
met bättre? 0457.

��  Ni två tjejer som natten mellan 
lördag 25 och söndag 26.10 tog två 
cyklar utanför Select, ring/messa till detta 
nummer och berätta var cyklarna fi nns: 
0400 621 524. Den ena hade ljust långt 
linne, svart jacka och blont hår, den andra 

var mörkt klädd. Bilder fi nns. 0400.

��  SX? Kanske du kan byta 
matställe istället? Lite enklare. 

Soma.

��  Hade du någon 
glädje av min koppartråd 
du stal? Det var ju inte 
det enda som kom bort. 
Du skall inte tala illa om 
din fru för hon gör så 
mycket för dig. Du får 

ingenting med dig då du 
lämnar den här jorden, bara 

skammen. 0405.

��  @/ Snigelattack! skicka vidare 
till fem av dina fi na vänner. 0457.

��  Äntligen slutar den fl amsiga 
måndagspanelen! Skönt! 0457.

��  FPA driver borgarpolitik! Fast 
du är helt slut ska dina ersättningar 
ifrågasättas! 050.

� Det framstår alltmer att 
den utbildningsreform för 
gymnasialstadiet som Struk-
tur-07 arbetade fram borde 
ha genomförts. Företrädare 
för sjöfarten känner tydligen 
en viss frustration över dagens 
hårt centralstyrda system. 
Struktur-07 ville förändra. 

Enligt Struktur-07:s förslag 
skulle sjöfartsutbildningen 
organiseras på exakt samma 
sätt som den vid Axxell och 
Novia och som lovprisas av 
Olof Widén. Samma modell 
ligger också till grund för 
sjöfartsutbildningen i Sve-
rige. I Göteborg är sjöfarts-
utbildningen ordnad så att 
de tre första åren ligger vid 
Yrkestekniskt Centrum på 
Lindholmen, som är en helt 
vanlig gymnasieskola, och den 
högre utbildningen fi nns vid 
Chalmers. Samarbetet mellan 
dessa skolor fungerar perfekt. 
Likaså fungerar samarbetet 
mellan Axxell och Novia 
perfekt. Axxell är för övrigt 
en skola som rymmer många 
olika utbildningar. Men på 

Åland fi nns tydligen murar. 

Enligt Struktur-07 skulle sjö-
mansskolans tekniska utbild-
ningar rent administrativt ha 
samordnats med yrkesskolans 
tekniska utbildningar. Detta 
skulle ha öppnat en kanal 
för alla teknikstuderande på 
Åland att kunna fortsätta 
vid högskolans olika sjöfarts-
tekniska utbildningar. En 
breddning av basen som skulle 
ha varit till stor nytta för hela 
sjöfartsnäringen. Alla stude-
rande skulle ha fått en gymna-
sieexamen med möjlighet att 
läsa fördjupade allmänna äm-
nen. Exakt så som vid Axxell. 
Men tyvärr sänktes förslaget. 
Sjömansskolans direktion var 
aktivt med och öppnade bot-
tenventilerna. 

Jag håller med Olof Widén 
såtillvida att muren känns. Jag 
har dessutom en känsla att 
den har förstorats så att den 
nu även avskärmar yrkessko-
lans teknikstuderande. Men 
man måste fråga sig vem som 
skapat muren?

Sjömansskolans direktion 
består till övervägande delen 
företrädare för sjöfartsbran-
schen som därmed har majo-

ritet i direktionen. Likaså har 
sjöfarten en stark ställning i 
högskolans styrelse. Det är ni 
som har ansvaret för muren. 

Varför river ni den inte? 
Jag var med i Struktur-07

 Sture Skogberg

Varför river ni inte muren?

Nya Åland igår. ”Jag håller med Olof Widén såtillvida att muren känns.” skriver insändarskri-
benten.

� Med en dåres envishet 
försöker Antonio Salminen 
föra ut sitt nyliberalistiska 
budskap till det åländska 
folket. Mindre skatt löser alla 
sysselsättningsproblem.

Kontenta är tydligen att 
ingen skatt alls skulle få folk 
att arbeta optimalt medan 
den skattefi nansierade välfär-
den skulle nå oanade höjder. 
Salminen vill sporra den 
13 procent av befolkningen 
som lever under den relativa 
fattigdomsgränsen till arbete 
och än mera arbete.

Att denna Salminens 
nyliberala målgrupp är äldre 
pensionerade kvinnor som 
inte betalar någon skatt tycks 
inte bekymra Ålands motsva-
righet till Milton Friedman. 

Sanning är ju den kära 
Antonio att den ideologiska 
passion som du känner för 
nyliberalismen känns något 
otidsenlig. En hel värld har 
satts ni gungning av den 
kasinoekonomi som du så 
lidelsefullt förespråkar.

Att inbilla sig att den 
åländska ekonomin beror på 
om gamla tanter och sjukpen-
sionärer får mindre inkomst-
skatt känns lika relevant som 
att försöka övertyga någon 
om att Elvis ännu lever.
 Barbro Sundback (s)

Otidsenlig
ideologi

� Höga, vassa, trasiga kantste-
nar måste man forcera om man 
vill nå cykelvägarna i Marie-
hamn.

Om det regnar då är gro-
parna på vägarna fulla av 
vatten. Upphöjningar, skarvar, 
sprickor, grus och asfalt möter 
varandra. Cykelvägarna är som 
dåliga lapptäcken.

Marthaföreningen skulle 
under inga omständigheter 
godkänna dylikt slarv i sina 
täcken. Inte heller skulle arbe-
tarskyddet i Sverige godkänna 
så uppenbara fuskbyggen som 
våra cykelvägar. På många stäl-
len mynnar de ut i tomma intet 
och man måste ut på de för hårt 
trafi kerade gatorna.

Visserligen byggdes det bra 
cykelvägar längs gågatan. Men 
mammon tog över. Mitt på 
cykelvägarna står det reklam-
pelare, bänkar, cykelställ och 
annat bråte som man inte ens 
med mountainbike kan forcera.

Cykelvägarna i den så kall-
lade ekostaden är ingenting för 
nybörjare.

 Erik ”Säljis” Ahlström
P.S. Hade Ålands framtid rott 

i land sin politik, då hade vi nu 
suttit i samma båt som Island. 
D.S.

Illa skötta
cykelvägar

 ...till Stig med personal på Indigo 
för hjälpen i fredags och en otrolig 
middag efteråt. Krister, Agneta, 
Pernilla, Dan och Plura.

 Röde Orm antar utmaningen från 
Sunnarna och Willarna. Vi köper 30 
st rosa band och skickar utmaningen 
vidare till Transmar.  MESSARE
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Nina Fellman
Epost: nina.fellman@nyan.ax

Telefon: 528 441

Min allra trognaste vän, min bästa och pålit-
ligaste kompis, familjens kung, min kloka 
och vackra Ludde är borta. Det är sorg på 

gården.
Ludde var ”bara” en katt, men en sån katt! Bara 

den som levt många år med en perserkatt kan förstå 
vad jag menar. En perser utvecklar sin personlighet 
och karaktär på ett mycket speciellt och eget sätt.

Vår Ludde hade ett mycket fi nare namn på sin 
stamtavla när han kom till oss bara tio veckor 
gammal vintern 1991. Men han var ju så underbart 
luddig och söt så Ludde fi ck det bli.

I många år delade han huset och gården med en 
och ibland två andra katter. Det fungerade så där. 
Han var ju herre i huset från första stund och satte 
sig alltid i respekt när en ny katt dök upp. Dem han 
delade hus med fi ck fi nna sig i en omgång nu och 
då, för att veta sin plats.

Sedan fem år tillbaka var han ensam kattherre i 
huset, gården och reviren delade han dock i bästa 
samförstånd med vildkatten Murre som blev vår 
ladugårdskatt i nästan lika många år.

Det var rätt märkligt hur bra det fungerade.

Murre kom till ladugården i augusti för fem år 
sedan och bestämde sig för att det var en bra plats 
att bo på. Han var så mager och hungrig att jag 
naturligtvis började ta med mat till honom varje kväll 
när jag jobbade i ladugården.

Snart satt han och väntade vid matplatsen. Det 
har blivit väldigt många burkar kattmat och påsar 
med torrfoder jag köpt och bjudit Murre på. Han blev 
vacker och blank i pälsen, som jag tyvärr aldrig fi ck 
krusa. Närmare än ett par meter lät han mig aldrig 
komma, riktigt tam blev han aldrig.

På försommaren hittade jag honom på vägrenen, 
påkörd och dödad.

Ludde förstod. Efter några dagar utökade han sitt 
revir till ladugårdsbacken med omgivningar. Han var 
mycket nöjd.

Förresten var Ludde alltid mycket nöjd, han fi ck 
allt han ville. Matte och husse lydde ju hans minsta 
jam.

Och han kunde jama, ja riktigt rysligt ljudligt kunde 
han tala om vad han ville. När han till exempel kände 
för borstning av sin långa svarta päls jamade han 
tills någon svarade, då visade han vägen till badrum-
met och tog man inte genast fram borsten steg han 
upp mot skåpet och försökte komma åt den själv.

Man skulle inte heller försöka lura honom, han 
kände igen alldeles för många ord och tonfall för att 
det skulle lyckas. Mot familjens småpojkar visade 
han sin mjukaste sida, överseende och mild ville 
han vara med i deras närhet.

Jag läste ett mess i fredagens Nyan och förstod 
varför jag hittade min älskade Ludde med svårt ska-
dat, blödande ansikte efter bara en halvtimme ute, 
tidigt i onsdags morse.

Något svart och lurvigt hade blivit påkört av en bil 
som stannat och sökt på vägen, men bara funnit en 
liten mus.

Det var den musen som blev Luddes öde. Han 
dog inte, men var så svårt skadad att veterinären 
några timmar senare fi ck mitt lov att låta honom 
somna in utan smärtor.

Det är ledsamt och tomt nu, det gäller att vänja 
sig. Ludde blev nästan arton år, för en katt var det ett 
långt liv och jag vill nog säga ett synnerligen lyckligt 
och gott liv också

Älsklingsvännen
är borta

Här en analys med utgångspunkt i det 
mediala och den bild av de olika 
ministrarnas arbete som fi ltreras till 

en tidningsredaktion.
Som helhet har Viveka Erikssons första 

regering fått en något trevande start. Den 
som hoppades på en beslutsam och tydlig 
regering med en klar politisk agenda har 
inte fått valuta för pengarna. Trots en stark 
regeringsmajoritet och med bara två partier 
att jämka samman har man inte lyckats peka 
med hela handen i en enda viktig fråga, och 
det är nu en gång det politiker ska göra. Lis-
sabon-fördraget och golffrågan är bara två 
exempel på hur liberalerna och centern vill 
olika saker, och hur man därför inte kommer 
någon vart med sin politik.

Viveka Erikssons styrka som lantråd är att 
hon förmår resonera och diskutera, att hon 
förankrar besluten och är samvetsgrann.

Myntets baksida är att raka besked och 
tydliga beslut sitter för långt inne, och att hon 
reagerar på kritik som om vore det ett ifråga-
sättande av hennes goda uppsåt. Dagens tips; 
Upp med pistolerna ur hölstren, och skjut. Du 
är ju lantråd, kvinna!

Mats Perämaa har hittills varit en mycket 
osynlig minister, av förståeliga skäl. Låt oss 
återkomma till honom när budgeten är presen-
terad.

Runar Karlsson är en trevlig prick, men vad 
kan han egentligen? Och vad vill han? Vissa 
försök till kommunikation förekommer, och 
Runar K är den enda av ministrarna som tycks 
ha förstått att man kan tala med folk på folkets 
vis. Det är bra, men dagens tips är: Snacka går 
ju, men ha något att säga är bättre.

Britt Lundberg är ren energi rakt igenom, 
och engagemanget kan man inte klaga på. 
Däremot nog att beslutsnäven är så krampak-
tigt knuten, både av konstant tidsbrist och till 
Lundbergs person. Den tidigare störtfl oden av 
pressmeddelanden har lugnat ner sig, men allt-
för lite är inte heller lagom. Dagens tips: Tagga 
ner och delegera.

Katrin Sjögren är regeringens stjärnskott. 
Tydlig, ärlig i uppsåt, ständigt med på diskus-
sion, arbetsam. Har dock fått en enorm avdel-
ning och många problem att lösa. En tuff post 
för en sjuksköterska. Dagens tips: Allt som är 
fel är inte ditt fel.

Jan-Erik Mattsson känns som regeringens 
mest omoderna minister. Näringslivet kommer 
långt, långt efter jordbruket på agendan, trots 
att det sannerligen fi nns problem att ta itu med. 
Insnärjd i golffrågan som en abborre i ett nät. 
Dagens tips: En näringsminister måste tala 
med näringslivet.

Roger Eriksson. Eriksson? Vem då? Är han 
kvar? EU-minister och kansliminister Eriksson 
har varken hörts eller setts sedan han tillträdde 
sin ministerpost, vilket känns förbluffande med 
tanke på hur centrala EU-frågorna varit under 
året. Dagens tips: Låt oss veta att du lever!

Helt och hållet bero-
ende på vem man pra-
tar med får man dia-
metralt olika svar på 
frågan hur den sittan-
de regeringen klarat 
sitt första år vid reger-
ingsmakten. När Nya 
Åland frågar oppositio-
nen är det inte mycket 
som är rätt. Det sak-
nas beslut, det saknas 
lagframställningar, det 
saknas kontakt och det 
saknas diskussion.
Pratar man med all-

mänheten är missnöjet 
mer vagt. Det känns 
inte som om regering-
en gjort något. Eller?

Nytt hopp. Så pigga och glada såg regeringens ministrar ut för ett år sedan. Nu något gråare, 
men fortfarande med mycket kvar att ge. Får vi hoppas.  Foto: ANDREAS DIENERT

Redaktionschef Jörgen Pettersson har 
i tidningen Åland ett helt uppslag att 
säga om Nya Ålands aktieemission, 

och det är inte nådigt.
Pettersson hävdar att Nya Ålands ekonomi 

är usel och att något behöver göras. Precis. 
Det var ju det vi sade för några dagar sedan. 
Skillnaden är att Pettersson är så, så bitter 
över något vi inte kan råda över, nämligen 
ägarnas intresse för och förväntningar på 
tidningarna.

ÅTT är ett gammalt, anrikt företag med 
fl era tidvis framgångsrika ben att stå på. Det 
vi alla vet, som Pettersson väljer att tiga om, 

är att också tidningen Åland har problem 
med sin ekonomi. Vi på Nyan har tydligt 
sagt, vilket Pettersson också vet, att vi disku-
terar olika former av samarbete med ÅTT, 
vad gäller tryck, distribution och allt annat 
som inte berör tidningarnas innehåll.

Skulle vd Stefan Norrgrann ha besva-
rat Petterssons frågor om åtgärder för att 
komma på rätt köl med ekonomin, hade han 
avslöjat affärshemligheter om en pågående 
diskussion med ÅTT. Till konkurrenten 
dessutom.

Så, hur dum får man vara? Så dum att man 
tiger när man måste, eller så dum att man 

frågar där man vet att man inte kan få svar?
Själv är jag för övrigt mycket stolt över 

att Nya Ålands upplaga ökat under de sju 
senaste åren, trots alla problem vi haft.

Hur är det månne med tidningens Ålands 
upplaga under motsvarande period, då man 
enligt Pettersson varit den enda tidning på 
Åland som bedrivit en ”hederlig journalis-
tik”? Är det månne till att ha misslyckats 
som redaktionschef? Därav bitterheten?

NINA FELLMAN
nina.fellman@nyan.ax

528 441

Skaffa ett liv, Pettersson

Ledarstick

Läkarna bör]avstå från frestelsen att vifta med det ma-
giska receptblocket och i stället bolla tillbaka makten 
över livet dit den hör hemma.
 HANNE KJÖLLER I DN OM DET MYCKNA PILLERORDINERANDET
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Upp NerSolen i dag

temp.           vind         m/s

temp.             moln.

temp.      moln.För ett år sedan

max.   datum        min. datum
Max/min temp. 20.10 - 27.10. klo 8

temperaturen på
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I går kl 14

Jomala +9
Åbo +9
Helsingfors 10
Stockholm +9

Nyhamn +9 SSV 13
Märket +9 SV 12
Kumlinge +9 SV 9

Vattenståndet i går kl 14

Föglö +38 cm Åbo +44 cm

Mariehamn 7:54 16:53
Helsingfors 7:34 16:32
Stockholm 6:59 16:04

Köpenhamn 10
Oslo +7
Bryssel 11
Moskva +9
London 10
Paris 13

Madrid 19
Rom 22
Aten 20
Las Palmas 24
Phuket 31
Peking 18

Jomala +11,2 21.10. +6,0 23.10.
Åbo +11,0 21.10. +6,0 23.10.
H:fors +12,1 21.10. +7,1 24.10.

Jomala 10
Åbo 10
Helsingfors +8

Tel 24020
info@hotellarkipelag.ax
www.hotellarkipelag.com

Renovering i
nattklubben
13-30.10
Casinobaren öppen
mån-tor till 03.00
fre-lör till 04.00

Välkommen!

FLYTTHJÄLP
när du behöver det!

Vi vet det mesta om flyttningar.
Vi har packningsmaterial,

flyttkartonger, specialredskap
för tunga och otympliga möbler

och liknande m.m.

Ring och fråga!

MIRO
Tel 12 930 • info@miro.ax

FLYTTHJÄLP

Och så flyttar vi ju förståss
enligt dina önskemål!

Dagens ålänning spring-
er vi på i Storby i Eck-
erö. Det är Agneta 

Andersson som är ute och 
promenerar i höstsolen med 
sina två taxar.

Vad heter hundarna?
 – Diesel och Kaxen heter de. 
De är åtta år respektive fem 
månader gamla.

Vart är ni på väg?
– Vi är på väg till Condis, där 
jag jobbar tillsammans med 
min syster. 

Börjar du jobba nu?
– Nej, jag börjar jobba ikväll. 
Just nu ska jag bara ha kaffe, 
säger Agneta och ler.

När har ni öppet?
– Vi har öppet 14 till 22 och 
är det stängt så beror det på 
att vi är bortresta, vi jobbar 
egentligen hela tiden.. Jag och 
syrran brukar jobba varannan 
dag.

Hur går det då?
– Det går bra, det handlar 
ju inte om några långa tider, 
tycker jag.

Vad kan man fi ka på Con-
dis?

– Det fi nns kaffebröd och lite 
sånt. Det är en samlingspunkt 

för många, och det är ju ro-
ligt.

Ska du göra något speci-
ellt i helgen?

– Nej, det tror jag inte att jag 
ska göra. 

Kommer du att fi ra Hal-
loween?

– Nej, det har jag inte tänkt.

Till sist brukar vi låta da-
gens ålänning hälsa till 
någon. Vem vill du hälsa 
till? 

– Jag vill hälsa till alla våra 
kunder. De känns som det är 
de som är vår familj.

LINNEA FRIMAN
linnea.friman@nyan.ax

”Vi jobbar nästan hela tiden”

Ska fi ka. Agneta Andersson och taxarna Diesel och Kaxen är 
på väg till Condis i Storby där Agneta jobbar tillsammans med sin 
syster. Hon börjar jobba ikväll, så just nu är det en kopp kaffe som 
gäller.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Fyllda paprikor
4 paprikor, gula eller röda, delade 
och urkärnade
6-8 soltorkade tomater, inlagda, 
strimlade
1 dl grönsaksbuljong, het
1 dl couscous
8-10 svarta oliver, urkärnade, 
hackade
1 burk champinjoner, 200 g, ski-
vade
200 g fetaost, i tärningar
2 msk hackad persilja
salt och peppar
Sätt ugnen på 200°. Lägg 
paprikahalvorna på ett ugns-
säkert fat. Droppa över lite av 
tomatoljan, salta och peppra. 
Låt paprikorna mjukna i mit-
ten av ugnen 20-25 minuter. 
Häll buljongen över couscou-
sen och låt stå 5 minuter. Fluf-
fa upp grynen med en gaffel. 
Blanda dem med tomater, 
oliver, svamp, ost, persilja, lite 
salt och peppar. Fördela fyll-
ningen i paprikorna. Sätt in 
dem i ugnen ytterligare ca 15 
minuter. Servera med vitlöks-
bröd och en blandad sallad.


